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1882.
NEW ZEALAND.

PUBLIC PETITIONS COMMITTEE:
(REPORT ON PETITION OF J. A. WILSON, TOGETHER WITH MINUTES OF EVIDENCE AND

APPENDIX.)

'Report Irouglit up 21st August, 1882, and ordered to be printed,

The petitioner states that he was Judge of the Native Land Court and Eoyal Commissioner under
" The Tauranga District Land Act, 1867;" that he has been deprived of his appointment as a Judge
of the Native Land Court, although it was understood this appointment was to be a permanent one,
and in consideration of which he withdrew a money claim on account of commission on Native lands
purchased on account of the Government; that he had to remove to Tauranga,which cost him over
-£500; that he has been put to heavy expenses upon the faith of an understanding which had been
broken by the authorities ; and that his summary dismissalas a Judge has seriously injured him. He
prays the House will cause full inquiry into his case and such relief to be afforded him as may seem
meet.

T am directed to report: The Committee are of opinion that thepetitioner is not entitled to the
compensation claimed for the purchase of Native lands, as such claim was abandoned on his appoint-
ment of Judge of the Native Land Court. With respect to the claim for consideration for loss of
office, the Committeeare of opinion that, owing to a want of harmony between the Chief Judge and
the petitioner, it is not expedient in the public interest that he be reappointed a Judge of the Native
Land Court; but the Committeerecommend that some other appointment in the public service, for
which he is suitable, be offered him.

T. Kelly,
21st August, 1882. Chairman.

MINUTES OE EVIDENCE.
Thursday, 6th July, 1882i

Mr. John Sheehan, M.H.E., examined.
1. The Chairman.] The petitioner states that he was appointed a Judge of the Native Land

Court by you in 1878. Is that the fact?—Tes.
2. And he says that there was a verbal agreement made between you, as Minister of Justice,

and himself, to the effect that, in consideration of his receiving this appointment, he would forego
certain claims which he had against the Government to the amount of £1,050 6s. lOd. ?—Tes, I told
Mr. Wilson that, if he accepted this appointment which I offered him, he would have to drop all his
claims against the Government.

3. Do you think, then, that in taking the Judgeship on those terms he gave up his claims against
the Government finally?■—Tes; I considered, in my own mind, that his claims were wiped out in
consideration of his receiving this appointment.

4. Was there any agreement to the effect that, if thepetitioner lost his situation as a Judge, he
could revive his claims ?—Not so far as I canrecollect.

5. Was his appointment different from that of any other Civil servant ?—Tes ; I think Judges
are specially dealt with in reference to their appointments.

6. I wish to ascertain whether, in thewritten appointment of Mr. Wilson, there was any special
condition made?—No, but the tendency has been to regard these NativeLand Court Judges as if they
were Supreme Court Judges, so far as their tenure of office is concerned.

7. Tou consider that a Judgeof the Native Land Court can only be removed for misconduct of in
consequence of there beinganecessity for reducing thenumber of Judges?—Tes, but in this case Mr.
Wilson was removed and a number of other Judges were appointed directly afterwards,and Iconsider
that was abreach of the conditions on which he accepted office as a Judge.

I—l. lc.
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8. Was there a special appointment made in this case ?—Tes ; there was a district round Tauranga
which was taken in 1864, and it remained in 1878 almost in the same state that it was in in 1864. The
reserves were unsettled and undefined, and a block of country, almost as large as from Opunake to
New Plymouth, was consequently lying idle. Iplaced Mr. Wilson there, and instructed him to get the
whole thing settled up within twelve months. I also made him Native Land Court Judge. Between
myself and the Chief Judge of the Native Land Court there was a difference of opinion as to whether
a Judge should constantly occupy the same district, or whether he should be shifted about. I held
that a Judgeshould always remain in his own district, because by so doinghe gained a great deal of
information that was of great value to him in the settlement of cases ; while Mr. Penton's theorywas
that it was far better to change the Judges from district to district. Mr. Wilson was not long in office
at Taurangabefore he received instructions from Mr. Penton to attend another Court, but I counter-
manded that order, and wired to the Chief Judge to the effect that Mr. Wilson was to stay where
he was. I attribute Mr. Wilson's dismissal to the fact that this disagreement existed between Mr.
Penton and myself.

9. Then it originated in a difference of opinion between yourself and Mr. Penton ?—Tes, I have
no doubt of it.

10. Tou, as Native Minister, could control the action of the Native Land Court ?—Tes, so long
as I did not interfere with their judgments. I could adjourn the Court, but I could not upset the
decisions of the Judges. Of course it is necessary that the Government should have reasonable power.

11. While you were Native Minister you acted on a different principle with regard to the
Native Land Court than that which appearsto be acted on now. The Chief Judge now seems to be
able to do whathe thinks fit in the matter of shifting the Judges about ?—-That is a matter for the
Native Minister for the time being to explain, Clause 6of the Act of 1865 reads thus : " The Court
shall consist of one Judge, to be from time to time appointed by the Governor by letters patent under
the public seal of the colony, who shall be called the Chief Judge, and of such other Judges as shall
in like manner be from time to time appointed, who shall hold their office during good behaviour,
together with such Assessors, being aboriginal natives of New Zealand, as the Governor shall from time
to time appoint by warrant under his hand, who shall hold their office during pleasure ; provided
always that if it shall appear necessary at any time to reduce the number of Judges it shall
be lawful for the Governor in Council to remove any Judge from his office." This Act was altered in
1873, and the reason of the alteration was this : That about 1872 Sir Donald McLean wished to
remove the Native Land Court from Auckland to Wellington, and Mr. Penton declined to remove,
and the alteration was made in order that the appointments should be brought more directlyunder the
power of the Crown. Mr. Wilson was not removed for the purpose of reducing the numberof Judges,
because three or four new men were appointed, and I may say that I consider Mr. Wilson was not
removed for any offence of his own, but for an offence of mine.

12. Mr. Turnbull.] While you were in office had you every reason to be satisfied with Mr.
Wilson ?—Tes, he was an excellent officer, and his work was exceedingly well done; and I am certain
that if he had remained in office we should have had the whole of that confiscated land at Tauranga
settled by this time.

13. Mr. Sutton.] Tou think the dismissal of Mr. Wilson was the result of a misunderstanding
between yourself and Mr. Penton ?—Tes,

14. Mr. MeKenzie.] Tou would not think it honorable, after inducing Mr. Wilson to give up his
claim, to immediately discharge him from the office of Judge ?—No; he ought not to have been
removed if he conducted himself properly, except in the event of its being necessary to reduce the
number of Judges.. 15. The Chairman.] The Act says that the appointment shall only last during the pleasure of the
Government?—Tes; and the assumption is that so long as a man does his work properly he shall not
be disturbed. I may state that all of Mr. Wilson's colleagues on the Native Land Court Bench were
reappointed.

Mr. J. A. Wilson examined.
16. The Chairman.] Tou are thepetitioner in this case ?—Tes.
17. What were the offices you held prior to yourremoval from the Government service ?—I was

Judge of the Native Land Court, Commissioner for Tauranga District Lands under the Tauranga
District Lands Act, and, acting as empoweredunder the Commissioners Empowering Act,I had tolook
after the settlement of Native reserves in the Bay of Plenty District, and I had also to deal with the
settlement of outstanding matters connected with confiscated lands in the Bay of Plenty District. I
was referred to on almost every Native subject, and was in fact turned into a sort of Native officer,
which, I think, was outside my duty.

18. When were you appointed a Judge of the Native Land Court ?—ln 1878.
19. What salary did youreceive then ?—£6oo a year.
20. Did youreceive any salary as Commissioner?—No; my total salary was £600 a year.
21. Tou say in your petition that, contrary to usage and the regulations of the Civil Service, you

were deprivedof yourpositionas Judge. How were you so deprived?—ln 1880 an Act was passed which
contained an implication which was interpreted by the Government to mean the cancelling of the
commissions that were held under the Act of 1873. The Act of 1880repealed the Act of 1873 to a
certain extent. I did not take, nor did my legal advisers take, the view that the Government took in
regard to this matter. Some of my adviserswere of opinion that I was still a Judge,while others were
doubtful about it. I consultedmore than one legal firm, and the most eminent legal firm in Auckland
assured me that there was a doubt about it; but this doubt I consider was removedby the Act of last
year, which contained an implication upon an implication. I am now referring to the Native Land
Court Act of 1881. My salary was stopped under the alleged operation of theAct of 1880.

22. Then I understand that under the Act of 1880 the Government assumed that your position
closed, and the salary ceased with it ?—Tes.

23. Did that Act affect other Judges in the same way ?—Tes.
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24. Were they appointed under the Act of 1880?—Some wereand some were not ?
25. Did any of them remain on the Bench ?—No ; they were reappointed.
26. Then the Governmentconsidered it wouldbe necessary to reappoint the Judges?—Tes.
27. And you were one who was not reappointed ?—Tes.
28. And with regard to your Commissionership, what became of it ?—I resigned that office by

directionof the Government three or four months afterwards,
29. Did you make any claim for compensation at the time you ceased to be a Judge?—No; I was

told to make a claim for what I was legally entitled to, but I did not do so.
30. Why did you not do so ?—Because I didnot believe that the interpretation of the compensa-

tion I would be entitled to would be sufficient to meet my claims.
31. Did you make any claim at all to the Government ?—Tes. I claimed my salary three

different times. I asked for three months' salary at £50 per month. I was doing duty for three
months after I ceased to be a Judge. I was in my office for three months afterwards.

32. Tou state in your petition that when you accepted the position of Judge there was some
understanding come to with the Native Minister?-—Tes. Mr. Sheehan can tell you what our under-
standing was, It was come to in Auckland, but was notreduced to writing. It was not unusual with
Ministers to make verbal arrangements with me. I could not dictate to Ministers in these matters.

33. But how can the Committee recognize any arrangement between the Government and an
individual when that arrangement has not been reduced to writing ?—The Committee can take
evidence on the subject.

34. Is there any officialrecord of this arrangement?—I do not think so ?
35. Do you consider this arrangementbindingon the Government.—Tes.
36. But do you not think there ought to be some record in the office in such a case as this P—

Tes, certainly there ought to be.
37. Tou say thatyou removed a manufactory from Auckland to Tauranga, and that that removal

cost you £400. What was the nature of the manufactory ?—lt was for the manufacture of sheep-
wash, and I was working it at the timeI was appointed to the Judgeship.

38. Whytdid the Minister ask you to move the manufactory to Tauranga?—He wished it done in
order to please the people of Tauranga.

39. Then you went to this expense of £400 at the request of a Minister in order to please the
people of Tauranga ?—I removed at Mr. Sheehan's request.

40. Was the business carried on afterwards by yourselfat Tauranga ?—lt is not working now. I
paid an overseer to look after it.

41. There is a reference in your petition to the Chief Judge, who, you allege, unduly interfered
with you in the performance of your duties. Had he an over-ruling jurisdiction ?—The administration
of the Native Land Court is entirely in the hands of the Chief Judge. The financial arrangements of
the Court, the appointment and removal of officers, the arranging of the time of sitting, &c, all
these things are entirely in tho hands of the Chief Judge, or of his subordinate, Mr. Dickey. I do
not intend the paragraph in the petition which you haveread to apply to Mr. Dickey.

42. Mr. Penton, the Chief Judge, could not interfere with your decisions ?—No.
43. Then in what way did he interfere with your duties ?—As an instance, by keeping the Court

without funds. Everybody connected with the Court except myselfwas in debt. In fact the Court
must have been in debtat one time to the extent of £275.

44. Are there not properregulations for the payment of the necessary moneys to the Court ?—
Tes, but Mr. Penton refused to pay over the money to the Court. The Court was called in the
ordinary way as provided by the Native Land Act: that is to say, the Chief Judge orderedthe Court
to sit, and appointed me to be the presiding Judge.

45. Where was this Court held?—At Maketu. Mr. Penton refused to provide the Court with
funds because, he said, nothing came of it. I was then compelled to appeal to the Minister of Justice.

46. What reply did you receive ?—I got from the Minister of Justice a portion of thefunds I
required.

47. Is the Committee to understand that yourequired this money for the usual current expenses
of the Court ?—Tes, the money was required for paying travelling expenses for the Clerk and the
Assessor, each at 12s. 6d. per day, and the salary of the Assessor at 10s. a day; also the Interpreter,
£1 Is. per day ; also the Judge's travelling expenses at £1 Is. per day, and horse-hire, porterage, &c.
The money wasrequired for thepurpose of carrying on the Court.

48. Tou were appointedto preside overthat Court by the Chief Judge ?—Tes; I have the letter
ofappointment in my possession.

49. And after a Court is appointed to sit, how is it ended?—After a Court is opened thepresiding
Judge carries it on until thebusiness is finished or until the Court is adjourned. On this occasion the
Court was ended through my having been informed that the new Act had come into force.

50. Did anything of that sort ever occur before ?—Tes; at Opotiki I had to do without officers,
as Iwas told that I could not be supplied with a Clerk and an Interpreter. I then offered to find an
Interpreter, and I did so, and then I was told that theClerk of the Eesident Magistrate's Court would
perform the duties of clerk. The Eesident Magistrate, however, could not spare his clerk, and Ihad
to find one myself, and the Court was only half an hour late in opening. But when I sent in the
vouchers for these men's salaries the Chief Judge refused to certify them. The Government then
returned them to me demanding an explanation, and I had to write a long explanatory memorandum
before I gotthe money.

51. Do you know of any other Judge of the Native Land Court who has been dealt with in the
same manner as yourself?—I have heard of a somewhat similar case, but Ido not know the facts. I
have heard Judge Halse was treatedin the same manner.

52. What reason was given for treating you in this manner?—No reason was given.
53. What was the state of feeling between yourself and the Chief Judge?—We were almost

strangers to each other. I think, as Judge, I had had only three very short conversations with him.
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54. Have you any reason to suppose that you were notreappointed by the Government in conse-
quence of any disagreement between yourselfand Mr. Penton ?—Up to the timeof my removal I heard
nothing at all about any disagreementbetween us.

55. Did you apply to the Government that you should be reappointed? —-I came down and saw
Mr. Eolleston, the Minister of Justice, on the subject, and he told me that it was intended to appoint
lawyers to the position of Judges of the Native Land Court, in accordance with the recommendation
of the Chief Judge. I told him that he had not appointed me, while he had already appointed men
who werenot lawyers, andhe replied, "What am I to sayto one who is in conflict with the Chief Judge?"
I replied "It is not so; you have been misinformed." If I had misconducted myself there should
have been an inquiry.

56. Did you apply for an inquiry ?—No, because I had nothing to apply upon. No charges were
laidagainst me. I have since heard from an officer in the department that it was desired tobring charges
against me if possible, but that none could be found.

57. Do you hold any documents belonging to the Government?—I do not know whether I hold
any documents belonging to the Government. That is a question I should like the Committee to
decide. I hold some copies of my own notes made by my clerk. The notes are in connectionwith
inquiries I made with regard to certain lands at Tauranga.

58. Tou claim that any notes taken by you in your capacity of Commissioner are your own
private property?—Tes; but I may say that if the Government had paid me my salary I should
have given up the notes.

59. What do you now claim from the Committee. Do you wish to be reinstated in office, or
do you apply for compensation in money ?—ln my petition I claim for moneycompensation to the
amount of £1,111 6s. lOd.

60. How is that amount madeup ?—I produce a list of the items.
61. What do you claim under your letter of appointment? Did you receive anything?—I

received some money. On 17th April, 1875, I received the following memorandum: "Memorandum
for Mr. J. A. Wilson: In accordance with instructions given to Mr. Wilson the arrangement
previously entered into with regard to purchases of Native lands for the Government and other
duties, will, from and after the 30th June proximo be subject to the following alterations: (1.) The
agreement on the subject of commission will be cancelled, and no more will be allowed. (2.) Mr.
Wilson's salary will be £550 per annum, with a travelling-allowanceof 10s.per diem for each day when
he is absent from his home on duty. (3.) In accordancewith the original agreement Mr. Wilson will
receive commission on the blocks which he has actually obtained for the Government up to the present
date.—Donald McLean. Gisborne, 17th April, 1875." I then got a stamped permanent appointment
as Land Purchase Agent for the General Government at a salary of £550 a year, and 10s. a day
travellingallowance. Then, on 27th July, 1875, I wrote a letter.

62. Did you make application for this money at that time?—No ; not at that time, because I had
received an appointment which was to be of a permanent character.

63. If there was a sum of £1,111 6s. lOd. due to you under contract, why did you not get it ?—
Ihad not had time to complete all the blocks I was negotiating for. These were the outstanding
blocks which I should have got in in the course of about twelve months.

64. Then it amounts to this : that the purchases had not been completed ?—Tes. It was not
possible to complete them before Sir Donald cancelled the agreement.

65. And in the meantime you accepted the appointment of a Judge of the Native Land Court?—
Tes, on thecondition that I was to be a permanent officer; that is to say, thatI could not beremoved
by Mr. Ormond in twelve or eighteen months without cause, as shown by the report of the Committee
of the Legislative Council. [Eeport produced],

66. One ofyour claims is for £1,050 6s. lOd ?—Tes ; I asked for that, but I never got it; in fact,
my claim for compensation was Dever attended to.

67. Subsequently to that date did you make any application for the money ?—Acting on the
advice of my solicitor, I kept the amountout ofmy imprest account; that is to say, out of moneywhich
had been advanced to me as a land purchase officer. Before doing so, I took the advice of Mr Tyler
(of Tyler and Eees), and the late Mr. Eogan, of Gisborne, lawyers, and theyconsidered that I was
entitled to keep the amount due to me out of the imprest. I may state that at one time it was the
practice for land purchase officers to pay everything out of imprest. It happened, however, that
Mr. PitzGerald, the Auditor-General, knew more about the Public Eevenues Bill than my solicitors
did, and he demanded that the money should be refunded. My lawyers then went into the matter
again, and found that the Auditor-General was right, the consequence being that I immediately
returned the money.

68. And since that time you have not taken any action ?—Tes ; I sent in a petition to the House
of Eepresentatives, but the petition was never heard, although a Select Committee was appointed to
consider it. It was arranged between Mr. Sheehan and myself that, when I accepted the office of
Judge, I should withdraw my claim for compensation ; but now, that I have been deprived of the
Judgeship, I have a right to renew my claim.

69. How much would your claim have been if you had only charged for those blocks you [had
actually purchased during your tenure of office ?—These blocks claimed for wereactually purchased,
but they were not passed through the Court. The Government had all the agreements in their
possession., 70. What is the next item in your claim ?—lt is the difference in salary as between £550 a year
and £2 2s. por day—that amounts to £324.

71. Is £1,050 6s. lOd. the total amount of your claim?—No. There is my salary, at £50 a
month, during the last three months that I served; the compensations I was entitled to during the
time I was Judge, viz., one month's salary for each year's service, or about £130. Then there should
be something allowed to mefor having taken my family to Tauranga and to take them back again. I
could not ask less than £100 for that.
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72. Is that the total ?—That is one way of looking at it; but I have been fifteen years in the

Government service, and that should be remembered. I should not be turned out of the service
without some reasonable compensation.

73. What do you think you ought to receive?—I was put to great expense in going down to
G-isborne to undertake the purchase of all that coast, and I succeeded in getting nearly all of it. Of
course if I had received my higher salary and commission of id. per acre for that, it would be different;
but I take all these things into consideration in making my claim.

74. According to the figures you have given to the Committee, we may assume that you claim,
about £1,430 altogether ?—Yes.

75. Who dismissd you from your Land Purchase Office ?—Mr. Ormond.
76. Hon. Mr. Dick.~\ What reasons were given by Mr. Ormond for dismissing you ?—A Royal

Commission was appointed to inquire into a report that I had made officially to the Government. I
have no doubt that Mr. Ormond based my dismissal on the report of the Commission.

77. That report was adverse to you ?—Yes, to certainextent.
78. And you got no compensationwhen you were dismissed ?—No ; I did not apply for any ; but

I came to Parliament, and a Committe of the Upper House justifiedme.
79. And as to the result of the justificationof the Upper House, what took place ?—I apprehend

the result was thatI was appointed a Native Land Court Judge. It was in 1877 that the Upper
House jnstifiedme, and in the following yearI was appointed a Judge.

80. Was there a meetingof Parliamentbetween those dates?—No, I think not. Parliament was
sitting when I was appointed a Judge of the Native Land Court.

81. Did you refer in your petition to the report of theUpper House ?—Yes.
82. And then Mr. Sheehan appointed you ?—The Cabinet appointed me.
83. Youwere appointed in the same mannerand under the same conditions as other members of

the Civil Service are appointed ?—Yes.
84. Were there any special conditions as to the permanence of the appointment ?—No ; I was

subject to the ordinary regulations of the Civil Service, which regulations require that there shall be
an inquiry whenever a charge is made which is deniedby the accused.

85. You did not ask for an inquiry ?—No, because no charge was made against me. I may
state that if I had been dismissed for retrenchment purposes I should not have felt myself so
aggrieved.

86. Were you offered compensation for theperiod during which you were a Judge ?—Yes ; I was
told to apply for what I was legally entitled to.

87. And you declined ?—Yes.
88. Do you say that when you made this arrangementwith Mr. Sheehan, and accepted the Judge-

ship, you abandoned your claims for compensation ?—Yes ; I withdrew them.
89. You do not think that the Government had any right to remove you in 1880 without

giving you compensation ?—I do not think they had anyright to remove me without granting me an
inquiry.

90. Not even if they had given you compensation ?—If they had given me £1,000 at once in lieu
of the £600 a year, it would not have compensated mefor the loss.

91. Mr. Turnbull.~\ Were you a Commissioner for the purchase of Crown Lands ?—Yes.
92. What is your mode of proceeding in purchasing lands from the Natives?—I agreed with the

owners as far as I could ascertain them, and then obtained agreementsfrom these owners setting forth
the amounts to be paid them. This was all done in as public a manneras possible.

93. On what terms did you purchase landfor the Government?—The landwas generallypurchased
by me at from 2s. to 3s. per acre. The landI purchased was nearly all in the back country.

94. I understand that you bought nearly the wholo of the coast land at Gisborne ?—No ; the
country lying inland from the coast was whatI purchased. During the fifteen years I was serving the
Government I was engaged in connection with land questionsin various parts of the colony.

95. And you accepted the Judgeship as compensation for any claimyou mayhave had for acreage?
—Yes ; I accepted it in all good faith.

96. Was the claim for acreage denied by the Government ?—No.
97. You state in your petition that you were employed in a district which was in a lawless

condition ?—Yes ; but it is different now.
98. Where was that?—At Maketu. The Maoris were firingbullets over the Courthouse, and the

police could not do their duty properly there. In fact the Sergeant of police told me that his men had
been wounded in trying to preserve order.

99. What was the strength of the police force there ?—There was only one European constable
and some Native police.

100. Then you think you ran some risk at that time ?—No ; not any greatrisk. Wedid not think
of that at all.

101. A Judge of the Native Land Court does not require to have any legal knowledge?—Yes; a
Judgeshould have a thorough knowledge of the legislation affecting Native lands, of Native customs,
and I think he ought to know the language.

102. Judge Fentou telegraphed that he was coming down to hold a Court there ?—Yes ; but he
did not go down.

103. Who has been appointed in your place ?—The Minister of Justice telegraphed to Judge
Fenton requesting him to make a further communication to me, and presentlyI did receive a further
communication from Mr. Fenton, in which he required me to go on.

104. I understand you to say that there was some implied charge of error of judgmentagainst
you in regard to the purchase of land ?—No ; I do notknow of any charge of misconducthaving been
laid against me. As regards the purchase of land, I reported unfavourably with respect to the line of
conduct pursued by certain officers of the Government, who were helping some land, speculators that
were opposing the Government in purchasing. This was being carried on on an enormous scale, and I
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referred to it in a separate section of my annual report. Some of the allegationsI made were upheld
and some of them broke down. I reported unfavourably in connectionwith the conduct of a Judgeof
the Native Land Court, but I have no wish to reopen that matter.

105. I understand you to say that a Judge has been appointed in your place, and that the office
has not been abolished ?—There are twice as many Judges now as there were then.

106. Who is the Judge of your district now ?—No Judge has any particular district now ; the
North Island is all one district.

107. Mr. Sutton.] Had the Government a clear title to this land, for which you charge acreage, in
1876 ?—No.

108. Then it is not absolutely certain that the negotiations were completed at this time ?—No ; I
charged -jd. per acre on the lands I was negotiating for, though the Government had not got the title
to the whole of the land.

109. Can you say how much they got the title to ?—No.
110. Tou were dismissedby Mr. Ormond ?—Tes.
111. That would be prior to your appointment as a Judgeof the Native Land Court ?—Tes.
112. Why were your services dispensed with on the last occasion ?—I do not know; lam quite

in the dark about it.
113. Mr. Swanson.] I understandthat,whether your claims were much or little previously to your

appointment, you settled the whole of this business with Mr. Sheehan when you accepted the Judge-
ship ?—Tes.

114. And having got this Judgeship you were practically starved out of it by the stoppage of
supplies wherewith to pay the officials their expenses and salary ?—I was starved out of it by having
my salary stopped. I kept the Court going though we had to get into debt to do it.

115. Then, however much you were hampered, you did manage to carry on the Court ?—Tes.
116. I think you have stated that through the unfriendly interference of the Chief Judge the

arrangement between yourself and the Government came to an end, and you were worked out of the
job?—Tes ; that is my impression. I think it is inimical to a Judge to keep him without money to
carry on his Court. I contend that this is a positive injury to a Judge.

117. I understand that what you considered your dismissal came down by telegram to you while
you were actually sitting on the Bench, and that you considered you were placed in a humiliating
position thereby?—Tes, certainly.

118. And that being the case, you now come back to your original claim ?-—Tes.
119. Who were the speculators you say youreported unfavourablyof ?—Messrs. Eeid and Cooper,

of PovertyBay.
120. Who formed the Eoyal Commission that was appointed to consider your report?—Dr.

Giles and Major Brown, of Taranaki.

Tuesday, 11th July, 1882.
The Hon. Mr. Eolleston examined.

121. The Chairman.] This is a petition from Mr. J. A. Wilson, late a Judge of the Native Land
Court. I have been informed you were Native Minister in 1880 when the circumstances occurred?—
I think I was Minister of Justice,and that the Native Land Court Department was under the Minister
of Justiceat that time.

122. Tou have a knowledge of the circumstances under whichMr. Wilson left the Government
employment. Tes, generally. I. could tell them generally from recollection.

123. Will you state them to the Committee ?—The Native Lands Act of 1880 brought the then
existing commissions of the Judges to an end, and Mr. Wilson was notreappointed.

124. The effect of thepassing of the Act cancelled the commissions of the Judges?—Tes.
125. Then all those Native Land Court Judges who have continued so were reappointed I

presume ?—Tes.
126. Have you any objection to stating why Mr. Wilson was notreappointed ? Was it from any

want of ability or from notperforming his dutiesas a Judge properly, or anything like that?—I have
not had much to do with Mr. Wilson myself, and cannot speak personally, but I always heard well of
his ability. So far as I recollect now new Judges were notreappointed, with one or two exceptions,
till some months after thepassing of the Act, and in the meantime the Government was considering
the question of fresh appointments. Mr. Wilson was not reappointed partly because difficulties arose
with him subsequently, and partly—indeed mainly—because he was notrecommended. And the other
gentlemen who were appointed seemed to have quite as good claims and to be efficient men.

127. Were the difficulties between Mr. Wilson and the Government or betweenhim and the Chief
Judge?—Well, Mr. Wilson refused for sometime after the passing of the Act to give up the seals of
office, and declined to comply with therequirements of the Governmentin respect to papers connected
with his other appointment as Commissioner of Native Claims at Tauranga.

128. Did he assign any reason for not giving them up ?—Mr. Wilson objected altogether to his
office beingbrought to an end.

129. Did he assign as a reason that it was not legally brought to an end ?—He did, as far as I
recollect; but of that the Government had no doubt.

130. Was there any complaint made with respect to the mannerin which he discharged his duties
as Judge?—I should not like to say from recollection. The Chief Judge is here in Wellington,and
he has the administration of the Native Land Court Department, and would probably be able to give
evidence on that point, and I think there are papers connected with it.

131. Still the appointment of Judges rests with the Government ?—Tes.
132. What the Committeewish to learn is—looking at the fact that he was a Judge, that the

whole of the Judges had their commissions cancelled, that the others were reappointed,and Mr. Wilson
was not—why was it ? Whether it was through any disagreement between him and the Chief Judge,
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or did the Government consider he was not fit ?—I scarcely think that thefact of the nonappointment
of a man must necessarily be a slur upon him'at all*. I think tho Governmentare responsible for any
appointments theymake, but I think it would be scarcely just to individuals to give reasons for not
appointing them. Of course lam quite willing to give the Committee any information I have from
recollection now. It is no longer, of course, in my department.

133. Then his not being reappointed might be from circumstances apart from his fitness or
previous conduct—there may be some other causes ?—Tes ; I think there may be. I think if a man
showed a disposition to be obstructive, however good a Judge he might be, and created difficulties,and
if there were other men, in the opinion of the Government, equally qualified, I think the Government
would be perfectly justified in putting them in, supposing the cases to be fairly equal in other
respects. There was a disagreeable correspondence in this case immediately after the passing of the
Act, before any other appointments were made.

134. Previous to thepassing of the Act cancelling the commissions was there any differencebetween
Mr. Wilson and the Chief Judge or the Government which rendered his reappointment undesirable ?
—My belief is that he did not work harmoniouslywith the Chief Judge. I think the paperswould
show that, or the Chief Judge would if he was asked to appear here.

135. I presume, in making new appointments to the Land Court, the Chief Judgeis consulted?—
Not necessarily, and as a matter of practice his recommendationshave not been taken in all cases.

136. But he makes recommendations, I suppose, in all cases ?—I do not think the Chief Judge
made any recommendations at that time. He knew who were to be reappointed, but it was not done
at his instance. Mr. Puckey and Mr. Williams were appointed at that time, both of whom had been
for a very long time in the service of the Government.

137. What power has the Chief Judge in dealing with the other Judges?—The generalpowers
laid down by the Act for fixing the holding of the Courts, and so on ; a general determination as to
sittings of the Courts, but not to interfere with the judicial functions of the other Judges.

138. It rests with him to shift the Judges about?—Tes, I presume so.
139. Does he determine the necessary expenses?—He passes all vouchers.
140. Could he stop themif he thought fit ?—They would go to the Government with his remarks,

and the Government would have the final settlement of the matter.
141. A complaint is made by the petitioner that the Chief Judge did prevent his Court being

properly carried on by not allowing the necessary expenses. Are you aware if that was so ?—I can-
not speak from memory. It may have been so. As I told you a number of differences arosewith
Mr. Wilson in the administration of his Court; but the Chief Judgewould giveyou evidence on that.

142. In making the reappointments, the Minister who dealt with these cases would have these
matters in his mind at the time?—I do notknow that I had thesematters of finance in my mind ; but
I had the fact that Mr. Wilson refused to give up the seals, and also that, in respect to the Tauranga
office,he put the Government to a largeamount of inconvenience—that is withrespect to his office as
Commissioner.

143. Por that office he gotno salary, I presume ?—Well, nothing was votedfor it; but practically
the two offices were put together as offices constantly are, and he was to hold the two for the one
salary.

144. There is a statement in the petition that when he was appointed Judge in 1878 he sur-
rendered all claims he had against the Government as a Land Puchase Commissioneron the under-
standing that he was to receive the appointment of Judge permanently. Are you aware of any such
engagement?—No, certainly not. I should not be a party to such an engagementwith any officer.

145. But this was between Mr. Wilson and Mr. Sheehan.—I know nothing of that at all.
146. The statement is that Mr. Sheehan could not appoint him as Judge until he had surrendered

a claim for over £1,000 against the Government. He claims that he surrendered that in good faith
on the understanding that he would be permanently appointed, and that the engagement has not
been kept.—Do I understand that he purchased his office by foregoing claims to money against the
Government ?

147. No. Mr. Sheehan says he could not appoint any person to office who had claims against the
Government, and that Mr. Wilson surrendered his claims.—I know nothing about it.

148. There is no record of it in the office ?—I could not say ; it never came to my knowledge.
149. Was any inquiry made with regard to these differences between Mr. Penton and Mr.

Wilson ?—No, Ido not think so. That did not affect the question of reappointment at the time
beyond this, that I was aware there had been conflicts in the past. I was also aware of Mr. Wilson's
action with respect to the calls Government made upon him, which was very inconvenient and trouble-
some to the Government.

150. Then the difficulties with regard to these papers thathe would not surrender occurred before
the commission was cancelled ?—No ; anything that happened before that were departmental questions
between him and the Chief Judge. This was after.

151. Is it not usual when there are differences between a chief officer and a subordinate for the
Government to interfere and settle it ?—These differences had merely to do with the question of
amount on some vouchers, I think.

152. But are we to understand that if there was any conflict of opinion between the Chief Judge
and Mr. Wilson, the effect ofwhich would be detrimentalto the public service, the Government would
inquire into it and decide who was right and who was wrong?—Undoubtedly, ifan appeal was made
to themto do so.

153. Supposing thathad been done, and that Mr. Wilson had been in error in former conflicts,
would not the fact be brought under the notice of the Government in some shape or other at the time
of thereappointments ?—I do notknow that that entered into the consideration of the Government at
the time. Ido notremember the merits of that conflict.

154. Iwish to ascertain did anything occur before the cancellation which induced the Government
not to reappoint Mr. Wilson ?—Well, I could not say now at this lapse of time. I can only say this,
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that generally there would be an impression on my mind that Mr. Wilson was to some extent imprac-
ticable, and when there were other men with as great, if not greater claims than Mr. Wilson, naturally
I thought Government should appoint men who, other things being equal, had not been the cause of
differences and departmental difficulties.

155. Mr. W. C. Buchanan.] Has therebeen any increase in the number of Judgesas compared with
the number when the Act passed ?—[Mr. Wilson's evidence handed to witness.] I should like the
Committee to take evidence on that. My impression is that Mr. O'Brien was appointed previously.
The only new oneswere Messrs. Puckey, Williams, and Brookfield. The statement here is somewhat
misleading. Mr. Deighton is the Eesident Magistrate at Chatham Islands, and he was appointed only
to enable him to sign certain succession orders. Mr. Macdonald holds office also for departmental
reasons, so that he may do certain formal matters when the Chief Judge is away from Auckland.
There was an arrangement by which Mr. Penton and Mr. Macdonald both hold the appointment of
District Judge, so that one can take the place of the other during the absence of either. Mr. O'Brien
was entitled to a pension, so that there was economy in appointing him. Mr. Puckey had been many
years in the service, and was a very good officer in every way. Mr. Williams was also an officer of con-
siderable experience and knowledge. So that of these officers Mr. Brookfield was the only new one
appointed from outside the service.

156. Does the Chief Judgeshift the subordinate Judges about from district to district without any
referenceto the Government as a matter of ordinary practice, or does herefer the matter to the Govern-
mentbefore shifting them ?—He doesnot refer it to the Government.

157. In case of a protest being made by a subordinate Judge as to his being shifted, has the
Government power to annul the decision of the Chief Judge should it think fit to do so ?—I have no
knowledge of any such case arising. It would be a very extraordinary step for the Government to
interfere with the arrangementof the Courts. Obviously it would be bringing political influence to
bear upon the sittings of the Courts which would not, to my mind, be proper. I know of no such
case, and as far as I can judge it would not be aproper thing for the Government to interfere.

158. Supposing a case like this to arise: A Judge might, from a long experience in a certain
district, have a large knowledge of the Natives there, and be well acquainted with the circumstancesin
connection with the lands ; supposing the Chief Judge shifted him away, would the Government step
in and say to the Chief Judge, " The removal of this officer is undesirable under the circumstances? "My impression is the Government would not step in under the existing state of the law, which gives
the administration involved in the distribution of the Judges to the Chief Judge. In Parliament,
during the passing of the Act, the independenceof the Courts of the Government in matters of the
kind was strongly insisted on.

159. Mr. M. W. Green.] Mr. Wilson gaveas his reason for not giving up thepapers that he claimed
three months' salary, at £50 per month, in consequence of having performed the duties of Com-
missioner after his office of Judge was taken from him. Supposing he did perform the duties of Com-
missioner, there being no special allocation of salary for that office, would he not be regarded as justly
entitled to his salary for that three months, and would there be a reason for his retaining the papers
until his claim was recognized?—I think your question has two points in it: first, was he entitled to
carry on the work, and then, if he didthe work, was he entitledto pay? I think certainlyif he did the
work of Commissionerwith the approval of the Government he would be entitled to pay for it, but I
have no recollection of his making such aclaim; if he did of course it would be decided by the Audit
Department. If the Government employed his services of course it would have to pay for them.
With regard to the second part of your question—would he be justifiedin holding back thepapers ?—
He is absolutely bound to give them up. If the Government do wrong there is an appeal to
Parliament, but no man has aright to keep back papers and cause the inconvenience which he did.

160. He affirms that they were his private notes, though, were it not for the Government acting
as it did, he would have given them up ?—I am anxious to know if lamright in understanding that
his office as Commissioner was not taken away for three months after his Judgeship.

161. Mr. Swanson.] The impression left on my mindwas that he got the money for it ?—I should
like the Committee to take evidence as to the datehe gave up his Commissionership. It appears a
new matter entirely that he should have held one after the other, and that he made a claim for it. My
impression is that he made no claim, but that he considered himself wronged by the action of the
Legislature. [Part of Mr. Wilson's evidence read.] I think it will be found, if you take evidenceand
get thepapers, that Parliament rosein September and he sent in a salary abstractfor October, and was
told the commissions of the Judges had ceased while the Bill was being passed through Parliament.
I do not think the facts would bear out that evidence.

162. Mr. Turnbull.] Touknow Mr. Wilson's character and services ?—I have no specialknowledge
of them.

163. In making appointments would you look to have any special knowledge about a man's
abilities ?—I know nothing about his abilities; I have always heard of him as an able man. I was in
the Native Office from 1865 to 1868, and at that time I had no connection with Mr. Wilson whatever.
Subsequently I had no personal knowledge of him whatever.

164. What time elapsed between the passing of the Act and the reappointments being made?—
The Act was passed at the end of September, and the new appointments, viz., Messrs. Puckey,
Brookfield, and Williams, were made in December or January, and in the meantime there were these
difficulties I have spoken of.

165. Were there any difficulties before, as to his being shifted to another district by Judge
Penton ?—I think there were,but my recollection is hazy; I think there were difficulties about his not
holding a Court where he was told, and taking the law into his own hands.

166. Are you aware that he was then acting under the direct orders of the Minister, who knew
better that it should be so ? Mr. Sheehan said it would be inexpedient to remove a Judge who had
acquired a great dealof necessary knowledge in the locality. Therefore in resisting the Chief Judge's
orders to go to another locality, this Judge, in maintaining his position, was acting by the orders of the
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Native Minister. I want to know if that came before you in any shape.—l could not say that it did.
I have a kind of recollection that Mr. Wilson asserted, as against the instructions of Mr. Penton about
holding Courts, that the previous Minister had wished him to remain in aparticular locality.

167. It may not be fair to ask such a question, but would that have any influence in the question
of reappointment ?—That would not by itself. It is a question, when appointments are being made,
who are the men who will satisfy the requirements of the office of Judge, and who are fit men to
appoint. There was only one man appointed outside the service, and that was Mr. Brookfield. Con*
sidering the large interests involved,it was thought advisable to have among the Judges of the Native
Land Court a man with legal qualifications.

168. Would a knowledge of law more than compensate for a knowledge of Native customs in
dealing with land ?—Well, I think that in a largenumberof cases, wherevery considerable interests are
involved, and where it is essential there should be no mistake which might involve probably large sums
of money, there should be two Judges together, one a lawyer and the other a man with a knowledge
of Native customs.

169. Does "aknowledge of the law" refer only to laws as to the Natives passed by the New
Zealand Parliament?—No ; a knowledge of the law and of legal process generally. The monetary
interests passing through the Native Land Court are, as a rule, far greater than those passing through
the Supreme Court, and it is exceedingly essential to have men of legal qualifications among the
Judges.

170. That is, a manacquainted with more than the laws we pass relating to the subject?—Tes,
with law generally.

171. Mr. Sutton.] Were not Mr. O'Brien and Mr. Macdonald first appointed subsequent to this
Act ?—So far as I can recollect they were appointed previously also. As I understand Mr. Macdonald
draws his salary as District Judge,and Mr. O'Brien's salary is really his pension.

172. I gathered from the evidence that Mr. Wilson's services were dispensed with at the
suggestion of the Chief Judge, and that Government, as a matter of fact, never corresponded with
reference to it with Mr. Wilson ?—-Mr. Wilson called upon me at the time during the session after
the Act was passed, and I told him that his appointment lapsed with the passing of the Act.

173. The evidence we got from Mr. Wilson was to this effect: thathe was presiding at Tauranga,
hearing a very difficult case, and in the middle of the hearing he received a telegram from Mr. Penton
saying, "Tour appointment has lapsed, and either myself or Mr. Macdonald will come and take up the
case.—I have a distinct recollection of informing Mr. Wilson personally what his position was with
regard to the Act.

174. Are wo to understand that Mr. Wilson had informal notice that his services would not be
required after a certain date?—He hadformal notice as well, I take it. This would be formal notice
to the Chief Judge.

175. Instant dismissal?—The question of the Legislature having passed an Act by which his com-
mission was cancelled.

176. When other Judges were reappointed, and Mr. Wilson was not, was that at the suggestion of
the Chief Judge ?—I could not say it was done at the suggestion of the Chief Judge,because I think
the fresh gentlemen appointed were determined on—not without conference with the Chief Judge;
that is, he was consulted.

177. It seems that the whole of the Judges were reappointed with the exception of Mr. Wilson
and Mr. Halse ?—I think there was another—Major Heaphy w-as another.

178. Can you tell us whether the state of ill feeling between the Chief Judge and Mr. Wilson
was at all the Chief Judge'sfault or not ?—I cannot say ; I never went into that.

179. We have evidence that when Mr. Wilson was once carrying on a Court he was refused
supplies by the Chief Judge, and had to apply to the Minister who authorized them ?—I hope the
Committee will take evidence as to that; the records will show if it was so.

180. We have it from Mr. Wilson, and also from Mr. Sheehan, that such was the case ?—I should
not like to give evidence on it without seeing the records.

181. Mr. Swanson.] I think you said that under the law the Government have no power to order
the Judges where to hold Courts ; which Act did you refer to ?—I think neither in the lastAct nor
the present is it contemplated that the Government should order the Judges about. The administra-
tion is by Act absolutelyvested in the Chief Judge.

182. Mr. Sheehan led us to believe that he, as Native Minister, had power to direct whereLand
Courts should be held, and to direct a certain Judge to sit at a certain place ?—I think if the
Committee will look at the Act they will see that was not contemplated. My own feeling is that
Parliament expressed its wish that the Government of the day shouldnot be practically interested in
the administration of the Court by having the powerto order the Judges about. It was distinctly the
will of Parliament that the Court should be independent of Ministers, and that the administration
should be disposed of by the Chief Judge.

183. In appointing Judges yon appoint men of known efficiency ?-—Tes.
184. If a man had been in a particular district for a long time, and had a large knowledge of all

the Natives and the several hapus, and all the circumstances connected with the land, that man surely
would be likely to be as good a Judge there as a stranger who had never been there before ?—Tes,
presumably.

185. Mr. Sheehan gave it in evidence that Mr. Wilson was ordered to quit a district where he
knew everything and go to a place where he was a stranger, while a Judge who knew nothing of his
district was to take his place. This was ordered by the Chief Judge. The Government had large
transactions in the district Mr. Wilson was to be moved from, and he was thought to be pre-eminently
the manfor the place. Mr. Wilson was quite willing to go, but Mr. Sheehan stopped him and told him
to stay in his own district and settle the business. In this case was Mr. Wilson right in obeying the
Minister instead of the Chief Judge, or did the Minister exceed his power in your opinion ?—I do not
wish to express an opinion upon the acts of a previous Minister,but I should not consider myself

in giving absolute instructions upon a matter that the law left to another person.
justified

2—l. lc.
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186. Did he act wrong in obeying the order of the Native Minister, who was the head of his

department?—l think the Committee is as good a judge as lam of that.
187. Do you think if you told a Judge to sit and finish a particular piece of work and he dis-

obeyed would he have doneright ?—I think it would be his business to represent that he had instruc-
tions according to law.

188. We have it in evidence that he did what he was told in this case by the Minister instead of
the Judge. Such being the case, doyou think that areason for dismissing him ?—Not for dismissing
him, certainly.

189. Or dropping him out when the new appointments were made ?—I do notthink it would—by
itself probably not; but the question is one in which there were other considerations. It would be
very curious if a Judge received absolutely distinct orders from the Native Minister and the Chief
Judge. I hope the Committee will satisfy itself on that point. I have no recollection of it. The
Chief Judge is here and would give evidence, and the papers will show whether it was so or not.
[Part of Mr. Sheehan's evidenceread.] I cannot express an opinionon that.

190. Was it not worth your while to make inquiries if there were differences of opinion between
Mr. Wilson and the Chief Judge?—ln a dispute of that kind the highest officer is not necessarily
always in the right.—Well, as far as the reappointment of Mr. Wilson was concerned, whatever might
have been the merits or demeritsof differences in the past, Mr. Wilson showed by his absolute refusal
to give up the seals and by the difficulties he created that at any rate he was a very impracticable
man.

191. He was rather raw then?—The question was still open; the new appointments weremade
after that.

192. As far as youknow he gave entire satisfaction to theGovernment before theAct was passed.
Government had no cause to complain before that?—As far as lam aware, not. The discharging of
the judicial office doesnot come before the Government.

193. Mr. J.MeKenzie.] I should like to ask whether, when making the new appointments, the
impression on your mind that there w*as a difference between Mr. Penton and Mr. Wilson was put
there by Mr. Penton himself?—The difference had transpired in the administration of the office in
Various ways—mainly, as far as I recollect, in regard to the passing of vouchers.

194. Did Judge Penton object to the reappointment of Mr. Wilson?—I think he did.
195. Mr. Levestam.] Did I understand you to say the Government made these appointments

irrespective of the Chief Judge ?—I made them afterconference with the Chief Judge.
196. But practically you did not accept the recommendationof the Judge?—There were several

cases in which the recommendation of the Chief Judge was not taken, and men were appointed without
any recommendation from the Chief Judge.

197. In that case would not Mr. Wilson be justified in accepting the dictum of the Minister
against that of the Chief Judge?—No ; I do not think so. A division of authority would be sub-
versive of the good administrationof the Court.

198. There wouldbe only one authority—that of the Native Minister?—But the law says the ad-
ministration rests with the Chief Judge.

199. Mr. W. C. Buchanan^] Do you look upon the question of appointment, which is in the hands
of the Government, as quite a different thing from interference afterward ?—Quite. When once ap-
pointed they are independent of the Government.

200. Did Mr. Wilson make any objection to his removalfrom the Tauranga District, or did the
removal come solely from Mr. Sheehan ?—Tou are asking me a question inrelation to matters ofwhich
I have no personal knowledge. The paperswill show that.

201. Mr. Levestam.] Was theChief Judge'sobjection to thereappointment of Mr. Wilson thechief
bar to it ?—I can only repeat that, seeing there were men who, in the opinion of the Government were
fit for the appointments, the Government preferred to appoint men with whom there had been nothing
disagreeable, to one with whom there hadbeen conflicts, whatevermight have been the merits of those
conflicts. The question is whether you are to have men who are impracticable, however good theymay
be, or men who work harmoniously with their department.

202. It appears the conflict was between Mr. Wilson and the Chief Judge ?—I know nothing of
that. Ido not think there should be a conflict. The law distinctly lays down who instructions are to
be given by, and instructions should not be given direct from the Government, but through the Chief
Judge. The proper course I think, if the Government wished Mr. Wilson to continue at Tauranga,
was not to give him instructions direct, but through the Chief Judge, who is the chief administrator of
the Native Land Court.

203. It appears that Mr. Wilson did not follow out the orders of the Chief Judge, because he was
instructed differently by the NativeMinister, and the Chief Judge felt himself aggrieved, and recom-
mended that he was an impracticable man.—ltis new to me that there was a disagreement and a con-
flict of orders, but I knew therehad been differencesof opinion betwreen Mr. Wilson and Mr. Penton.
How far that affected Mr. Penton's objection I cannot say, but in the meantime differences had arisen
in which Mr. Wilson absolutelyrefused to comply with my orders. Those orders were legal. I had
the solicitor's opinion on them. I would certainly decline to appoint a man who refused to obey legal
orders given him, but I dohot feel thatI am called upon to give any reason for not appointing a par-
ticular man when those who were appointedwere efficient.

204. Mr. J. MeKenzie.] Did you consider Mr. O'Brien a more suitable person for the office than
Mr. Wilson ?—I didnot say that.

205. More pliable, I suppose.—Well, less impracticable. The question ofpliability does not come
in. The Government does not interfere with the Judges.

206. The Chairman.] Do I understand you to say that the Minister has no power under the Act
of 1873 to override the Chief Judge as to the removal of the Judges ?—That is my impression. The
question never arose while I was in office. My impression is the law leaves it wholly to the Chief
Judge.
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207. Would not the Minister be responsible where serious questions were involved ?—I think
where there was a serious question the Ministerwould take action if necessary to do so.

208. But the law does not give him the power ?—Ido not think so.
209. Then the safety of the country rests on the Chief Judge ?—No, the safetyof the country

rests with the Government, who can decide whether a Court shall sit at all in a particular place. That
question was argued in Parliament, and the House was very undecided whether thatpowershould not
be exercised only upon an assurance that there was a danger of war. Parliament was so jealousof any
interference by the Government with the Native Land Court.

210. There is only one point then in which Government can interfere with the Chief Judge?—
Tes, it can order that there shall be no sitting of the Court.

211. It appears the telegram from Mr. Penton to Mr. Wilson was sent a month before thepassing
of the Act, from which it would appear that the Chief Judge had a knowledge of what the Act was to
effect—that it would do away with Mr. Wilson. Was any arrangement madewith the.Chief Judgeto
that effect ?—T cannot say there was any arrangement.

212. Had you anyknowledge to that effect?—I knew the Act would cancel all commissions.
213. Did Mr. Wilson know it ?—He was not informed by the Government what it was proposed

to do in Parliament.
214. Do you know anything about the circumstances underwhich Mr. Wilson was originally ap-

pointed—was it upon Mr. Penton'srecommendation ?—I donot know at all.
215. My impression is he was appointed without consulting the Chief Judge. It was three or

four years ago when he was Commissioner in the Poverty Bay District, and there was an official com-
plaint against Judge Eogan there.—I do not know at all.

Thuesday, 13th July, 1882.
Judge Penton examined.

216. The Chairman.]—Tou are Chief Judge of the Native Land Court ?—Tes.
217. What are your functions as Chief Judge with respect to the other Judges?—As comprised,

I think, in the generaldefinitionby the statute, that I am to administer the Act.
218. Do you appoint them to districts?—ln the sense in which you, I think, use the word, I do

not, because there are no districts. Tou will find that the Act of 1873 begins by a recognition of
districts, and the Act to a certainextent is framed on the idea that in each of these districts a Judge
is to be stationed with the necessary department, but long before you get to the end of the Act that
idea is abandoned, and the Act proceeds to the end on the assumption that there is to be a sort of
copyhold Court. There were never any districts to which Judges were appointed, and in that sense
I say that there were no districts.

219. Then are we to understand that when a Court is wanted in any particular district you
instruct a Judgeto proceed there?—That is the law. I have the rules framed under the Act of 1880.
Clause 6 reads thus :—

" 6. The Chief Judge shall then transmit the claims to be heard at the sittings, with the counter
claims (if any), surveys, plans, and other documents relating thereto to a Judge (with a copy of the
notice as aforesaid), whose duty it shall then be to obtain the attendance of an Assessor, and, with
him, attend the Court so fixed, and hear and determinematters coming before it."

220. Then it rests with the Chief Judge to fix the time ofsitting of the Court ?—Tes.
221. Can that be overriddenby the Ministers?—No, not lawfully.
222. Then in what case can the Minister override the action of the Chief Judge in the administra-

tion of this Act?—ln no matter whatever that I am aware of, except in matters of finance.
223. Cannot he stop the sitting of a Court?—No ; he can stop the hearing of aparticular case,

I think. I willread clause 38 of the Act of 1880.
" 38. It shall be lawful for the Governor, before the commencement or at any stage ofany case or

proceeding under this Act, by notice in writing or by telegram to the Chief Judge or the presiding
Judge, to declare that such case or proceeding shall not be tried or proceeded with, and upon the
receipt of such notice the jurisdiction of the Court in respect of such case orproceeding shall cease
and determine.

" Any such notice may be revoked by the Governor in writing, and upon such revocation the
jurisdiction of the Court shall revive."

224. In the Act of 1873 was there no power?—No power, I believe, to stop the Court.
225. The law in that respect was the same in the Act of 1873 as in the Act of 1880?—I believe

so. That clausewas one of my framing. The reason was this : very early—in 1866 I think—l had a
Court at Maketu. A case came on for trial from an island opposite, called Matiti. It had been a
matter of great-anxietyto the Government for a great many years—it was one of very great difficulty
indeed. The Ministry of the day—Dr. Pollen was one, I think, jand it was with him I spoke—said,
" Tou had better not sit there ; donot try Matiti; there will be a disturbance." I said, "I should
be very glad not to sit. Write me an official letter saying you think the peace of the colony will be
jepardized if I do. I must decline to take a verbal communication in such an important matter."
There was some correspondence, and finally it was arrangedthat he should go down to Maketu. He
went, and the Court then sat, and everything went off peaceably. After that there was more corre-
spondence, and I told the Government they ought to have power to interfere in cases where they
thought thepeace of the colony would be jeopardized by my proceedings, and power to interfere was
obtained, I think, in Mr. James Eichmond's time. Here is section 20 of the Act of 1873, the Act
which preceded the Act of 1880:—

" 20. It shall be lawful for the Governor from time to time, before the commencementof or at
any stage of any case or proceeding, by notice to the Chief Judge or the presiding Judge, signed by
himself or by a Minister, or transmitted by telegraph, to declare that such case or proceeding shall
not be tried or proceeded with, and thereupon the jurisJiction of the Court in such matter shall cease
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and determine, but shall revive with the revocation of such notice. Similarly,and by any like notice,
the Governor or a Minister may stop any survey from being proceeded with, at any time and from
time to time."

226. How are Judges appointed; do you recommend to Government, or does Government act on
its own motion ?—I will go over the names. Mr. Munro was my recommendation ; Mr. Eogan was
not—in fact he was appointedbefore I was, under the Act of 1862; Mr. Smith was not, thatwas
Colonel Eussell's; Halse was not—in fact hewas not appointed,he wasappointed merely to assess duties
originallyby Sir Donald McLean ; Heaphy was not; Wilson was not; 0'Brien was ; Brookfield was ;
Puckey I should not like to give any opinion about; I know for a year or two I resisted it, but I
assented in the end ; Major Mair was not my recommendation; Maning was.

227. Macdonald and Deighton ?—I did not recommend Mr. Deighton—l did not know him ; I
merely said that some one must be appointed there, the expenseof sending Judges there was so great.

228. Macdonald ?—I do not know ; I think that was the result of a conversation with Mr.
Whitaker. I should like to take credit for it if it was my recommendation, because he is a very
good man indeed; but lam afraid I cannot.

229. Then we are to understand they are sometimes appointed direct by the Government, and
sometimesby your recommendation?—Tes.

230. When Mr. Wilson was appointed he was acting at Tauranga, and you requested him to
remove to some other district, did you not?—No, not that Iknow of ;do you meanliving there?

231. Living there, and acting for the Government in some confiscated land business.—Tes, he
was carrying out the Tauranga Land Act.

232. Did you find it necessary to removehim ?—-What do you refer to ?
233. It is in evidence that Mr. Wilson was not long at Tauranga before he received instructions

from you to proceed to another Court, and that the Native Minister interfered and forbade his
removal?—lf anything of that sort ever happened I have forgotten it, but Ido not think it did. Ido
not remember ever asking any Judge to remove.

234. Well, if anything of that sort occurred where the Minister countermandedyour orders you
would have some recollection of it ?—That does not follow. If you mean that my orders were reversed
I neverhad any communication of that sort; that I declare absolutely.

235. Tou did not receive any such telegram?—I cannot recollect ever receiving a telegram
interfering with my orders.

236. I will just read to you from Mr. Sheehan'sevidence. [Portion of evidence read.] Have you
any recollection where he was ?—None whatever.

237. That was, to be removed from Tauranga; I do not mean his residence, but simply to attend
a Court?—Oh, yes, I gave many such orders. Here is a return, prepared last year by the Eegistrar,
of the Courts I assigned to Mr. Wilson. [Return put in.] (Vide Appendix.)

238. When holding a Court at Tauranga and transacting this confiscated landbusiness do you
recollect ordering him to hold a Court elsewhere?—I had no knowledge of what he was doing under
the Land Act; I had simply to consider my own Act, because the whole of his salary was paid under
that Act. If he had otherwork to do that was no business of mine.

239. Then you do notrecollect this telegram of Mr. Sheehan's?—l do not remember.
240. Supposing this conflict of opinion occurred between yourself and the Minister—supposing

you instructed a Judge to hold a Court in a particular place and the Minister interfered in this way,
what would be your procedure?—I cannot contemplate such a thing; I refuse to assume that the
Minister would violate the rules. Ido not think I ought to be asked to consider it possible.

241. It is given as afact that it did occur.—Well, then, the Committee must find their way outof it.
242. Tou have read this petition ?—Tes.
243. There is a statement that you, as Chief Judge, did not allow the necessary expenses for

Mr. Wilson's Court.—I received a letter or telegramfrom Mr. Wilson, in May, 1880, saying, "I shall
not be able to do any more work in the Native Land Court this year." I complained to the Minister
that it was not fair to my department that it should pay a salary to this gentleman if he was not able
to do the work, and said, " I will recommend no further'advances for this gentleman."

244. The costs aresubmitted to you before going to the Minister?—When a Court is assigned to
a Judge he sends a paper requesting an advanceupon the Treasury. I recommend it, and the Judgethen
gets a credit at the local bank. After the Court is over the Judge sends in his accounts, and the
accountant in my office goes through them, and calls my attention to anything he thinks wrong. I
correspond with the Judge, and when it is put right I write "recommended." The accounts are again
examined in Wellington, and if there is anything wrong that my accountant has overlooked, it is put
right; but as a rule it is allow'ed on my recommendation.

245. I understand the necessary current expenses were not allowed during the sitting of Mr.
Wilson's Court, and therefore persons entitled to paymentwere going in debt in consequence?—That
is a very general statement. I never heard such a statement before. I say, as a general reply, it is
not true.

246. Then arewe to understand that the necessary expenses were not withheld by you ?—No ; a
Clerk and Interpreter would be sent to Mr. Wilson from my office. That is done in all cases. I have
a distinct recollection of Mr. Wilson objecting to the person sent.

247. Tourecollect the Act of 1880 passing ?—Tes.
248. What was the object of thatAct ?—To remove defects in the Act of 1873, which was very

faulty.
249. One of the operations of the Act was to cancel thecommissions of all the Judges ?—Tes.
250. Was that intended ?—-Tes, that is always done. That is a principle of law.
251. Then it was nothing new; it had been done before ?—Yes, it is always done. Sometimes

there is a provision put in that existing commissions are to be renewed and deemed to be held
under the new Act. I opposed the cancelling of my own commission in 1873, because I wished it to
remain as it was; but it was done.
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252. And all the Judges had to be reappointed ?—Oh! yes ; all were reappointed. I was reap-
pointed myself.

253. Then if your commission is so recent, if it is a new appointment, you would not be entitled
to retiring allowance by the Act of 1871?—I think you will find that is not good law. My public
service began in 1852. I have been Collector of Customs, District Judge, and half a hundred things.
At least I hope your law is not good.

254. On the passing of this Act you telegraphed to Mr. Wilson thathis commission was cancelled ?
—Tes, that is true.

255. Had the Act been assented to then ? I thought it had been.—No ; I left Wellington
before it was assented to. Afterwards a clause was put in delaying its coming into operation for a
month. I then telegraphed to Mr. Wilson, again tellinghim to go on for another month, and that I
hoped he would finish in that time. That telegram is notreferred to in the petition.

256. Then you telegraphed the second time when you found out your mistake?—I do not think
it was a mistake. The clause was put in to facilitate the operation of the Act. As soon as I knew of
it I let him know, and he went on.

257. When Mr. Wilson's commissionwas cancelled by the Act, he was notreappointed ?—No.
258. Do you know thereason why ?—I think the principal reason was my strong remonstrances.
259. To whom ?—The Government.
260. Against his being reappointed?—Tes. I asked the Government before to remove him from

my department, because he was of no use to me ; because he always pleaded duties connected with
the Tauranga Land Act. I said if that is so, let him be handed over to the Tauranga Land Act,
because the last four Courts I had assigned to him—Galatea, Tauranga, Uawa, and Ohinemuri—he did
not attend at all. I speak from the return. The names arenot in my memory, and the result was I had
great complaints. The suitors in my Court said it would be a great convenience if a circuit for the
year could be arranged at the beginning of the year, so that it would be known long beforehand when
Courts were to be held in each place. I said I did not think it would work, but we would try it. So
I arranged a circuit of times and places, and published it in the Gazette. 1 was very anxious to
preserve it from breaking down, because it was a great convenience, but it did break down, because if
one Judge did not attend it dislocated the whole thing, because I had to send another Judge or go
myself, or let the thing burst away altogether.

261. Then we are to understand that you assigned Courts to Mr. Wilson on several occasions and
he did not attend ?—During the whole two years he only attended Galatea; he attended to adjourn
it. At Tauranga he sat ninety-two days, and ordered one certificate, which was appealed against, and
arehearing was ordered. At Wellington, three days. Ido not know what he did here, as he made
no return. At Waiomatatini, assignedto him, he didnot attend. At Opotiki, eight days; one memo-
rial ordered,which was unopposed; sixteen cases dismissed, and eight adjourned. At Tauranga, four
days ; four cases dismissed and one adjourned. At Galatea he did not attend. This was before 1880.
In 1880—Tauranga,did not attend. At Uawa, did not attend. At Ohinemuri, " will not attend." So
the truth is that during the whole time, exclusive of succession orders, which are trivial matters and
do not appear in this list, he ordered onlytwo memorials. Then besides this he sat at Maketu ; this
was in 1880, when Parliament was sitting, and, oddlyenough, more work was done there than had been
done before during two years. When Government asked my opinion, therefore, I said let Mr. Wilson
go on with the Tauranga Land Act, and not with the Native Land Court.

262. What reason did Mr. Wilson assign for not attending these Courts ?—I believe the reason
really was, speaking from recollection, that he was engaged under tho Tauranga Land Act; but of
course that was nothing to me. One thing struck me in the petition. There are the words "inimical
character of the administration." If he means official dissatisfaction, that is perfectly true. I have
always considered myself responsible to Parliament, and it certainly is my duty to complain of matters
of this sort, and let the Government know. That will explain theword " inimical,"as officiallyapplied.
But as personally applied there is not the slightest truth in it. I never saw Mr. Wilson until after he
was appointed, when he called upon me, and we had a very agreeable conversation, and at Tauranga,
afterwards, I had a conversationwith him again,when he toldme circumstances which gave me a strong
feeling in his behalf. As an individual, I did not know there was any personal feeling at all until this
morning, when he passed me on the stairs. If there is any cause for it I do not know, or have
forgotten it.

263. Mr. M. W. Green.] The Act of 1880 provides that the Government may step in and stop
the hearing of any case. They might therefore stop all the cases, and virtually would not that be the
powerby implication to stop the Court ?—Certainlynot. I mean to say that when Parliament gives
the Government a power of that sort the powrer must be strictly exercised. If the Government were
to give me formal notice to stop the sittings of a Court I should not obey.

264. But practically Government could stop the sitting by stopping each of the cases to be
heard ?■—Tes ; if a formal notice was sent to stop the hearing of each case on the list, which would
have to be specified in a schedule attached to the notice, signed by the Minister, then there would be
no work for us, and we could go home.

265. There appears to be a conflict of testimony between Mr. Sheehan and yourself as to this
telegram. If it was sent to you would it not be in your office?—If such a telegram came to me when
I was in Auckland it would be in the office there, but if it came to me when I was in the country it
might be lost.

266. Mr. Sutton.] It appears the Court was opened at Maketu in June, 1880, and a requisition
was sent in in July. Was it usual for a Court to go on for a month or six weeks without any funds
being provided ?—Therule is that an application is made and funds are put at the Judge's disposal in
a local bank before he starts.

267. It appears in this case it was not done, and when a requisition was forwarded to the Chief
Judge he said, " I will not recommend any more—nothing comes of it?"—I told the Government I
would not sanction any more expenditure about these things—that it was all wasted.
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268. It seems to me if while a Court is sitting a Judge finds it necessary to imprest for funds
it is placing him in a disagreeable position to find that his expenses will not be sanctioned, and is
likely to bring about an unpleasant feeling ?—Of course when any man is in difficulties for money,
when he expects it and does not get it, it makes him feel uncomfortable.

269. Then it was reasonable that a man should imprest for it?—In many cases there is no pre-
vious imprest. Ido not have any, nor does Judge Munro, and some of the other Judges. I find the
difficulty of sending in accounts every week is very great.

270. Then how do you get the current expenses paid ?—Pay them myself and get them refunded
afterwards. It comes to the samething. Some do one and some the other. In this case Ido not see
where there could have been any difficulty, as Mr. Wilson was within riding distance of his own home.

271. Tes, but a Judge might not always find it convenient to advance the Government £300 or
£400 ?—Very likely.

272. Why did you think the money would be wasted? It appears the Court was sitting for a
month.—l have been endeavouring to tell you that for two years nothing was done by Mr. Wilson.

273. But the Court had been actually sitting for a month, and I suppose, whether anything had
been done or not, the expenses wereentitled to be paid ?—I said I would not recommendany more for
this office at all. I was in Wellington at the time.

274. I suppose a memorandum being indorsedto that effect by you would notbe likely to lead to
good feeling?—I do not see that. When we get into a discussion with a superior officer Ido not see
why there should be ill feeling. During Sir Donald McLean's timeIhad longdiscussions with him
without ill feeling. I wanted the Government to hand Mr. Wilson over to Tauranga.

275. Mr. M. W. Green.] In making the remark that you considered it was money wasted you
referred to the whole results of Judge Wilson's labours?—Tes, during two years. Of course I
understand this: that I, as chief administratorof the Act, am responsible, as far as I can see my way,
for the expenditure of the funds voted by Parliament, and when I knew that in two years, in my
judgment, £1,200 had been absolutely wasted, then, at the end of two years,which was surely long
enough to wait, I said I would recommendno more, as nothing came of it. I say distinctly before this
Committee of Parliament that that is my opinion still.

276. Hon. Mr. Dick.] Was not the Court sitting under your instructions ?—Tes. I assigned it
to Mr. Wilson.

277. Was it not necessary that the funds required by the Court should continue up to the time
the Court was stopped ?—Tes, I suppose so; that does seem to be so. I am speaking of general
principles ; Ido notrecollect the particular circumstances at all. I was in Wellington at the time. I
rememberthe Court to which he was assignedwas Ohinemuri; but he sent me a letter, which I thinkI got
in Wellington, sayinghe wouldnot attend. Whether he mentioned the Tauranga Land Act or not, I
do not know. However, he could not attend. Then I said, "Go to Maketu, nearyour own home;
possibly you will be able to attend there without inconvenience." And he went,

278. Would not the way have been to say, " Stop the Court; you are wasting time, but send in
your vouchers for what is fairly due, and they will be paid ? "—I donot know ;it means, as a matter
of fact, what the expenses are required for. The Court did not stop until the new[Act came into
force ; it went on till then, and, as I have said, thatwas the only Court at which any work was done.

279. Did not the Act come into force while the Court was still on, and you sent a letter to Mr.
Wilson, saying that nowthe Act is in force the Court must stop and all action cease, and that you
yourself would be there shortly to inquire into the matter?—No ; I said, if I rememberright, the Act
has been assented to or will be, and the effect will be to annul your commission, and I or Mr. Munro
will come down and finish the work.

280. Mr. W. C. Buchanan.] Did I understand you that sometimes the Judges pay the expenses of
the Court out of their own pockets, and afterwards get it refunded?—Tes ; I always do so myself; I
find it more convenient.

281. Then, as a matter of fact, you lend money to the Governmentfor a short period ?—Tes.
282. If you had power to stop Mr. Wilson's Court, why did you notstop the sittings of the Court

instead of stopping the supplies ?—I had no power to stop the Court; I can postpone one under
circumstances of unexpected difficulty—for instance, the rising of ariver, or the absence of a tribe.
I can postpone a Court before it has commenced, butnot stopit after it has commenced.

283. Mr. Wilson (the Petitioner).] Were districts created under clause 5 of the Act of 1873?
—Tes.

284. Was Tauranga one of those districts?—I do not know ; you would find by the map.
285. Did the districtscomprise the whole of the North Island, and how manydistricts were there ?

—I do not know; nothing came of the Proclamation.
286. Was not the North Island thrown into six districts?—I think a number of districts were

proclaimed, but a part of the Island was left out. All the King.Country was never included in any
district.

287. Tet it was in one of those districts, or aportion of one of them, that I was working.—No,
it was not ; Judgeswere not appointed to districts.

288. I am speaking not of appointments, jbut of operations.—Not as far as I am aware ; the
district where you wereworking was all over the North Island—first at Galatea, second at Tauranga,
thirdat Wellington, and so on.

289. Did not Mr. Sheehan, then Native Minister, cause the Galatea Court to be adjourned?—l
have no knowledge of it.

290. Does not this letter show it ? [Letter handed to witness]—No ; quite the contrary, as I read
it. I have norecollection of the fact.

291. Perhaps you remember why the Court was adjourned ?—I have no recollection at all about
it.

292. In reference to your statement that nothing came of my Courts and the return you have
there, are you not aware that I disposed of many cases in Wellington ?—I am not.
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293. Did I not inform you that properties of extreme value in the middle of the city were the

subject of contention in that Court all the timeI was here?—I have norecollection of it.
294. If I sent you such a telegram it would be in your office ?—Tes.
295. Properties in this city near the gas-works and at Pipitea would be of large value, and would

be contended by counsel, even if they were succession claims, would they not?—l have no knowledge
at all of it. I neverreceived reports on it of any description, so Mr. Dickey says.

296. Did you not receive the awards of the Court ?—I do not recollect.
297. Did you not send them down to me at Tauranga to endorse them?—I have no recollection

at all of it. I can get all information as to it from Aucklandfor you.
298. At Patiti, areyou not awarethat I disposed of all the cases on the list ?—I am not.
299. Are you not aw*are that Mr. Sheehan sent me back from Wellington to Tauranga to prevent

my going to Wanganui ?—I am not. My interpretation of the law is that if a Minister ordered a
Judge contrary to my instructions, the Judge ought not to have obeyed.

300. Tou are aware that I held another commission under the Tauranga Land Act?—Tes.
301. Are you not aware thatwhen I was orderedto Galateathe second timethat I was sitting in

anotherCourt at Tauranga—that, in fact, I was ordered to be in two places at one time?—No. Do
you mean to say that I orderedyou to be in twoplaces at one time?

302. Tes.—Certainly not.
303. Are you not aware that I was in themiddle of theEangiuru case when you ordered me to go

to Galatea?—Tou were ordered to Tauranga on the 29th October, and to Galatea on the 3rd Decem-
ber—that is two months between. If the Court at Tauranga was not finished you ought to have let
me know. I was not aware till now that you had not finished. One can never tell beforehand how
long a Court will last. I make the best arrangements I can, and if a Court is unusuallyprotracted
the Judge should let meknow. Sometimes a Courtis much shorter than is expected. I fixed a Court
at Napier and allowed two months for it, and it was all over in one day.

304. When I did not go to Galatea, did you not order Judge Symonds to go ?—I do not remem-
ber.

305. Are you not awarethat Symonds did go ?—I cannot remember. Of course if a Court broke
down, I should do thebest I could to supply it.

306. Are you not awarethat I had made application for sick-leave when you orderedme to go to
Ohinemuri ?—I am not aware of it. I remember you went to Sydney, but Ido notknow when it
was.

307. And Ohinemuri is out of the Tauranga District, is it not ?—I have said thereare no districts,
except such districtsas I have established in my book for purposesof convenience.

308. When I held a Court at Tauranga, can you say how many years beforethe last Courthad been
held there ?—I donot remember.

309. There were arrears of succession cases at that time, were there not?—Ireally cannot tell.
310. At Maketu there wereheavy arrearsfor twelveyears, were there not ?—I really donotknow.

I do not think it is likely, but I do not know.
311. Succession cases are takenfirst, are they not ?—As a rule.
312. And if there are a great many of them theywill delay the Court before it gets to the heavy

cases ?— No ; I got through thirty at Waitara in two days, I think. Tou get through them with great
speed. It is very seldom onewill occupy more than ten minutes.

313. Are you aware that my orders for memorials have beensuppressed in your office,and have not
been published in the Gazetteand theKahiti Maori?—How do you mean suppressed?

314. Not gazetted like the memorials of other Judges.—l think you will find they are certificates
of title.

315. I ordered thirty memorials of ownership. One only has been gazetted. Are you not aware
that all the others have been withheld?—l am awareof this: thatno difference was made betweenyou
and the other Judges. Tou made onlyone memorial in the two years.

316. Tou arenot aware that I ordered thirty memorialsof ownership in the two and a halfyears ?
—I am certainyou did not. lam sure this return by the Eegistrar is true. I can get particulars of
the Court you held after this return was made.

317. Have you not gazetted one of my awardsin your own name ?—Not that I am aware of.
318. The Eangiuru memorialof ownership—a property worth £25,000 ; didyou not gazette that

in your own name?—That was a rehearing. I sat there several days and made the ordermyself. That
certainly was not your order.

319. That implies I didnot make the order?—lt implies that if you did I overruled it.
320. Is it part of your duty to overrule the order of a Judge?—I can order a re-hearing. I sat

there myself and struck out a number of names of minors in the previous list in cases where the
parents, and, in some instances, the grandparents, were alive. I began that case myself in 1866 and
finished it myself in 1880 or 1881.

321. Should you not have gazetted Eangiuru in my name if I held the Court ?—I say there are
no such facts as you state. I cannot answ'er a hypothetical question of that kind, founded on
misstatements. The thing is simple enongh. I found the minute made included the names of about
fiftyminors, while our precedents went in the contrary direction. I told the parties that I would get
the matter put right, and I sat myself and finished the business.

322. Were you not then aware that other Judges had made a practice of including minors ?—•Tes; I was.
323. Then all the precedents were not against it?—Of course the precedents were not in all cases.

I have always endeavoured to stop it, but sometimes these minors have crept in. Ido notstatethat as
blaming you, but as saying merely that the case required rehearing.

324. Do you not think you may have been deceived when you were told there were minors in that
order?—I may have been mistaken as to some, but I sawsomemyselfwho were children, most certainly
not six years old.
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APPENDIX.
Mr. Dickey,— • Auckland, Bth August, 1882.

Annexed is a paper containing remarks by Mr. "Wilson, late a Judge of this Court, on the
return of his work made out at my request in 1880. Be good enough to peruse Mr. Wilson's state-
ments, and let me hare your remarks as soon as possible. J. D. Penton,

Chief Judge.

Mr. Penton,— Native Lands Court Office, Auckland, 9th August, 1882.
In preparing returns of work done by Judges of this Court, we never include either

testamentary orders or recommendations for appointment of trustees under Maori Eeal Estate
ManagementsActs, as the work connected with such orders occupy so little time.

The return furnished from this office in respect of the business transacted by Mr. Wilson in his
capacity as a Judge of this Court is substantially correct, with the exception of the omission of the
seven days he appears to have sat in conjunction with Captain Heale at Maketu. This omission took
place through the Court having been credited to Captain Heale, the presiding Judge.

Be Galatea session: Mr. Wilson was instructed to adjourn sitting as stated by him. Re
Tauranga sitting: Extended over a period of ninety-two days, as stated in our return from Mr.
Wilson's statement; it appears that several adjournments took place during that time. Re Opotiki: I
have it noted that the Court lasted eight days, and on referring to the Minute-book I find that such
is the case, the Court having opened on the 13th of August and closed on the 20th. Re Galatea
sitting: Mr. Wilson was warned to attend, and in reply stated that his present engagements entirely
precluded his attending. Re Ohinemuri: Mr. Wilson stated he could not attend as he had a Com-
missioners' Court to hold. He was then warned to attend the Maketu session.

A. J. Dickey,
Eegistrar Native Land Court.

MEMORANDUM "FOR THE PUBLIC PETITIONS COMMITTEE.
Before commenting upon the annexed paper by Mr. Wilson, I desire to remind the Committee of a
question of a very remarkable character put to me by him, viz., whether I had notpublished in my
own name a decision made by him in the matter of the Eangiuru Block. Although remembering
nothing of what Mr. Wilson alluded to, I felt that I could absolutely deny doing anything of the
sort. He then cross-examined me in a somewhat offensive manner as to the date when the Court sat
at which Imade the order. I was unable to answer those questions, but promised to send to Auckland
for the Minute-books. I did so, and, on receiving them from Auckland, wrote to the Chairmandesiring
to be recalled for further examination. Mr. Kelly informed me that constant engagements of the
Committee precluded that being done. I then requested him to come and examine the books, which
he was good enough to do. I showed him the minutes of the Court, and the order madeby myself.

I also desire to correct my evidence about the first Galatea Court. I find that the adjournment
took placeby myrequest. It appears that Mr. Sheehan wired also to Mr. Wilson. In my letterto
Mr. Wilson I say that I should not have assented had I known that the adjournment was to be
" subject to my approval." Why the communications between Mr. Sheehan and Mr. Wilson, and
between Mr. Sheehan and myself should have been different in tenor I cannot explain. But Mr.
Wilson appears to be exoneratedfrom blame in that matter.

And hereI should wish to explain the history of that return of Mr. Wilson's work. Being very
much dissatisfied with his conduct, I desired the Eegistrar to make out a return of the work done,
Omitting, as is usual, the trivial matters which occupy no time. He did so, and on receiving it, I
thought it my duty to make a strong protest to the Government against an officer drawing all his
salary from my department and giving his time and services to another. I enclosed the return. I
desired thathe might be transferred to the department which occupied his timealmost entirely, stating
that the Native Land Court was much underhanded, and that it was very unfair that its funds should
be thus used. I expected that the Government wouldsend the return, with my letter, to Mr. Wilson,
for his remarks andexplanation ; but they did not do so. I had previously written to the Government
calling their serious attention to the embarrassing position in which I was placed by having one of the
small staff of Judges unserviceable. This was on receipt from Mr. Wilson of a telegram in May>
1880, stating that he could do no more work for this department for the rest of the year. I urged the
Government to transfer him to the Tauranga Land Act Department, which engrossed all his time, and
I protested against his being allowed to sign the monthly certificates on which he drewhis pay, to the
effect that he was actually engaged in the Native Land Court, when we had antecedent notice that he
was not. I enclose a form of the pay abstract, which he nevertheless continued to sign [A.]. I
never asked for his removal from the public service; thatwas no business of mine, but merely that
he should be transferred to the Tauranga Land Commission Department.

With reference to Mr. Sutton's question as to the advance for the last Court at Maketu, I found
on inquiry at the Treasury that Mr. Wilson, received the money. My refusal to recommend was a
protest to the Government that I wouldnot take the responsibility of advising any further payments
to Mr. Wilson. He had just informed me that he could not attend Ohinemuri Court, " having a
Commission Court for Tauranga District Lands advertisedfor same day." I had no expectationthat
he would attend Maketu Court. Possibly the invitation which he received from the Government to
resign his commission of Judgemay have affected his conduct. See the correspondence (B.)

I nowproceed to noticeverybriefly (for lam much pressed for time) Mr. Wilson's paper. The
tone of it is very unusual in official matters.
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1. Galatea: This Court was adjourned owingto the intromission of the Hon. Mr. Sheehan. My

memory doesnot serve to explain the discrepancy of the telegrams ; it was done against my judgment.
There is no foundation for Mr. Wilson's assertion that this Court clashed with Opotiki.

la. Maketu : The Eegistrar explains why this attendance was overlooked : Mr. Heale was the
Judge. It appears that Mr. Wilson assisted Mr. Heale for seven days at theclose of the Court.

2. Tauranga: The Eegistrar credited Mr. Wilson with ninety-two days sitting. Mr. Wilson says
he sat only twenty-one. Ido not see why Mr. Wilson complains of being credited with more work
than he did. On examining the books I find that on the 21st September he adjourned the Court "to
a time and place to be fixed." This was illegal. During October he did not sit at all. On the 13th
November he sat again, and finally adjourned. Mr. Dickey naturally supposed (without goingthrough
the books) that he was sitting continuously. The return is strictly correct as to amount of work
done, subject to previous explanations. The one certificate which he ordered was appealed against. He
complains thatrehearing should not have been ordered. The Governor in Council, on my recommen-
dation, thought otherwise. He alsocomplains that it was not gazetted. Certificates are not gazetted.
No law requires it.

3. Wellington: Nothing at all was done except successions. Mr Wilson says, " I only held
this Court while waiting at Wellington to give evidence before Native Affairs Committee. When my
evidence was finished, the Native Minister directed me to return to my district." I need not remark
on this ; it displays a state of things quite incompatible withprogress of public business, absolutely
illegal, andbringing great discredit on my department.

4. Waiomatatini: Mr. Wilson says he did not attend because it was " out of his district." In
the first place he had no district. No Judges had or have districts. They have jurisdiction over the
colony. In the next place, as far as lam aware, he never made this excuse before. He always
pleaded his engagementswith the Tauranga Land Commission. I annex an instance of his letters to
me, and an example of the letters which I used to write to the Government. (C.)

5. Opotiki: No remark.
6. Tauranga: As this was a remarkable Court, I have extracted some particulars Mr. Wilson

puts downas " disposed of" cases thathe adjourns, like the man who rejoiced that " that is paid," when
herenewed a bill. The annexed paper (E.) will show the way in which the business was done, and
also the little importance of the succession cases, which indeed theEegistrar has not noticed. Nearly
the whole of the time of this Court was occupied in hearing one case—Eangiuru. The case was pro-
tracted in a remarkable manner, and the Court ended (apparently) in afiasco. Mr. Wilson com--
mitted a manfor contempt of Court to imprisonment in Auckland Gaol, with hard labour for three
months. I never heard or read of such apunishment for contempt of Court. As soon as I got news
of this, I represented the matter to the Attorney-General. He instantly procured the man's release.
Mr. Wilson complains of this; for what reason I cannot tell. The sentence was outrageous. The
singular idea of the " appropriation " (as Mr. Wilson calls it) of the memorialby myself is another
fallacy. I showed the Chairman the minutes of the Court at which I presided when that order was
made. Mr. Wilson adjourned this Court to the 4th February without consulting me as to the means
of attending it, and having no intention of attending it himself, for he immediately afterwards applied
for three months' leave of absence. When February came, being unable to provide for it, I went to
Tauranga myselfand sat for a few days, and had finally to adjourn it for a whole year.

7. Galatea : I can find no justificationfor Mr. Wilson in so protracting the Tauranga Court as
not to be available for this. I have looked through the minutes, and state this opinion with confi-
dence.

8. Tauranga : Mr. Wilson was not yet (I think) on sick leave. I saw him myselfat Tauranga ;
but he was undoubtedly ill. His errorwas in adjourning the Court to a date when he knew he could
not attend.

9. Uawa :He says, " out of my district." I repeat that he had no district; also, that he never
rileaded this excuse before, or I should have corrected him.

10. Ohinemuri: He againuses the excuse" out of my district." I annexhis letter. Hesaysthathe
could not attend because he had a Commission Court the same day. Tet he took Maketu Court, which
was on the same day. Sec my letter.

11. Maketu : This Court had not sat when the return was made, as I explained to the Committee.
He says he adjourned this Court for some time on receipt of a telegram from a solicitor appearing
before the Court then sitting at Cambridge. It is scarcely credible that such a thing could happen in
a Court. I have not examined the proceedings of this Court, but desire to speak of one matter which
has come before me, and given me (and will give Parliament, I expect) some trouble. The principal
case at this Court was Paengaroa. Mr. Wilson, without authority of law, proceeded to cut up and
divide the block amongst a number of tribes(seventeen,I think), and madeorders. They areallillegal.
He heard cases which were not before the Court, and which he had no powerto hear. Legislation will
be required to set this right by means of a third hearing. It is somewhatremarkable that parties of
the Natives who are alleged to have joined in the congratulations set forth in Mr. Wilson's petition
subsequently stopped the surveyors by force, and I have had to give directions to the Chief Surveyor
to take no further proceedings. When I left Wellington another party were there trying to get all
these mischiefs before the attention of Parliament.

Notwithstanding what I have stated, and the great entanglement that Mr. Wilson's perversity
occasioned me, I neverrequested the Government to do more than transfer him to the Tauranga Land
Act. When, however, I was consulted as to the new appointments under the Act of 1880, I was
compelled to say that, in my judgment,he (with two other gentlemen) were not competent to fill the
situation. I feel bound to add that the tone of the paper which I have been remarking upon affords
sufficient evidence of how difficult it must be to get on with this gentleman in the transaction of
business. P. D. Penton,

Chief Judge.
3—l. lc.
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(A.)
Certificate at foot of Abstract and Salary Form.

I certify that the individuals named in the above abstract actually employed in the situation
and during the period specified opposite name of each respectively.

J. A. Wilson,
Signature of Officer authorised to certify.

(B.)
Sir,— NativeLand Court Office, Auckland, 10th May, 1880.

I have thehonor to request that you will be good enough to preside at the sitting of this
Court advertised to be held at the place and on the dated noted in the margin. (Ohinemuri,2nd June,
1880.)

Tou will please warn an Assessor to attend. I have, &c,
A. J. Dickey,

Chief Clerk.
J. A. Wilson, Esq., Judge Native Land Court, Tauranga. (In absence of the Chief Judge.)
Duplicatesent to JudgeWilson at Wynyard House, Auckland, 13th May, 1880.

Sir,— Auckland, 14th May, 1880.
I have the honor to acknowledge the receipt of your letter of the 10th instant—No. 873.

In reply I beg to state that I am unable to preside at the Native Land Court to be held at
Ohinemuri on the 2nd proximo, having a Commission Court for Tauranga District lands advertised for
the same day. I have, &c,

J. A. Wilson,
A. J. Dickey, Esq., Chief Clerk Native Land Court, Auckland. Judge.
P.S.—I have a Commission Court advertised for the 14th July next; also another Court to follow.

Sir,— Native Land Court Office, Auckland, 20th May, 1880.
Havingreference to your letter of the 14thinstant, in which you report thatyou are unable

to preside at the Native Land Court at Ohinemurion the 2nd proximo, I have the honor to state that,
as the Court sitting at Maketu, also on that day, maypossibly be found more convenient in respect of
proximity to your other business, I have assigned that Court to you in lieu of the one to be held at
Ohinemuri. I have, &c,

P. D. Fenton,
J. A. Wilson, Esq., Judge Native Land Court, Auckland. Chief Judge.
P.S. —Tou will observe that Eangiuru is a rehearing, which, if not taken now, will necessitate

legislativeintervention.
(C.)

Sir,— Native Land Court Office, Auckland, 28th October, 1879.
I have the honor to request that you will be good enough to preside at the sitting of this

Court to be held at the place and on the date noted in the margin. (Galatea, 3rd December, 1879.)
I have further to request that you will warn an Assessor to attend.

I have, <fec,
P. D. Penton,

J. A. Wilson, Esq., Judge Native Land Court, Tauranga. Chief Judge.

Sir,— Government Buildings, Tauranga, sth November, 1879.
I have the honor to acknowledge the receipt of your letter,number and date as in the margin

(79/4146, 2Sth October, 1879), requesting me to be goodenough to preside at the sitting of this Court,
to be held at Galatea.

In reply, I beg to state that my present engagements entirely preclude the possibility of my
presiding at the Court named.

His Honor P. D. Penton, I have, &c,
Chief JudgeNative Land Court, Auckland. J. A. Wilson.

Sir,— Native Land Court Office, Auckland, Bth November, 1879.
In forwarding to you the accompanying copy of a letter received by me from Mr. Judge

Wilson, dated sth instant, stating his inability to preside at the sitting of this Court, advertised to be
held at Galatea on the 3rd proximo, I have the honor to call your attention to my communica-
tion addressed to you on the 18th of last February, in which I reported to the Government that
the retaining the services of this gentleman as a Judge of this Court was very embarrassing to me,
and I respectfully desired thathe might be confined to his duties as Tauranga Commissioner. I now
reiterate the request, and beg you to consider what a false position I occupy when liableto receive,
and really receiving, such letters as these. I have, &c,

F. D. Fenton,
The Hon. the Native Minister, Wellington. Chief Judge.

(Telegram.) Wellington, 24th November, 1879.
His HonorP. D. Fenton, Chief Judge, Native Land Court, Auckland.

No. 1134.—I am directed by the Hon. Native Minister to forward for your information and remarks
the following telegram addressed to Judge Wilson, and his reply: " G.8., 20th November, 1879, to
Judge Wilson, Tauranga, No. 1106.—1t has been reported to the Hon. Native Minister that you have
declined to holda Land Court at Galatea,pleading other engagements ; I am directed to ask you to be
good enough to explain." T. W. Lewis, Under-Secretary.
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(Telegram.) Tauranga, 21st November, 1879.

T. W. Lewis, Esq., Under-Secretary, Wellington.
I stated to the Chief Judge that my present engagementsentirely precluded the possibility of my
presiding at Galatea Court. The following are said engagements: 1. As Native Laud Court now
being held at Tauranga, over which I am presiding, will overlap the opening of Galatea Court by at
least three weeks, Mr. Chief Judge Penton should have avoided this complication, which I foresaw as
soon as his cast-iron system of Courts was gazetted; it is needless to insist on the fact that a Judge
cannot preside at concurrent Courts situated one hundred miles apart. 2. The Tauranga Lands
Commissioners,Court for Kaenui, Mangataro, and other Blocks, which was advertised for the 24th
ultimo, was adjourned by me to afford opportunity for tho present Native Land Court to sit here.
3. When this Court is over that Court will be taken; but, before that, pressing business connected
with survey, Government, and otherwiseat Opotiki and heremust be performed, and then the Auckland
work, about three parts finished, be finally completed. 4. Surveys of Mr. Commissioner Clark's Otawa
awards have been stopped and interfered with six times by Natives, stations pulled down, trig,
instruments taken four times; each time I have managed to get them on. My presence here is
necessary to the accomplishment of thosesurveys, which will last two months longer ; the same appplies
to certain surveys by Natives at Orere, Waoku, and Otanewainuku, which are for settlement of
Tauranga land. 5. The Ngaiterangi Chiefs, Hori Ngaitai, Enoka Whanake, and others have been
promised a Court for Whareroa, where they live, and for Maunganui, because the Faulkners have
surveyed and claimed all their gardens, &c ; this also requires speedy attention. 6. I have to go over
the Opape Eeserve at Opotiki with Mr. Tole prior to cutting it up as soon as his trianguhition is
completed. J. A. Wilson.

Sir,—■ Native Land Court Office, Auckland,21st May, 1880.
I have the honor to inform you that in consequence, as he alleges, of imperative duties in

other departments of the Government, Mr. J. A. Wilson, of Tauranga, Judge of this Court, is of no
service to this department.

With the slender staff of Judges available for the service of this Court, I am, as you areaware,
unable to provide for its necessities, and am compelled to avoid severalsittings. The unserviceableness
of one of the four Judges is therefore a matter of vital importance, and, in fact, so disarranges the
department that I fear that I shall have to abolish or suspend the Circuit programmeof Courts, which
furnished one sitting per annum for each place.

Mr. Wilson havingrefused to take Ohinemuri Court, I have, as the best thing I could do, desired
him to preside at Maketu. Being close to his own residence, he can make some arrangementperhaps
which may diminish the public inconvenience caused by his declining to act. But, under the circum-
stances, I do not feel that I can neglect or postpone what appears to me a clear though painful duty,
and that is, to inform you officially that Mr. Wilson is of no use to this department, and I trust that
he will be removed and another Judgeappointed.

I send by this mail postponements of the Matata and Wairoa Courts, and am anxiously awaiting
your answer, so that I mayknow what arrangements I can makefor the other Courts on the listbefore
I go to Wellington. I have, &c,

F. D. Pentof,
The Hon. the Minister of Justice, Wellington. Chief Judge.

(D.)
Tauranga Court, 29th October, 1879.

[Cases not heard (i.e. tried) marked *].
New Claims. Dealt with. New Claims. Dealt with.

* Taumata, dismissed (no survey) ... 29th Oct. * Pukeroa, adjourned to 4th Feb. ... 3rd Dec.
* Oropi, dismissed (no survey) ... 29th Oct. Ngatipahiho, adjourned
* Eereioturu, dismissed (no survey) ... 29th Oct. * Tahunaroa, adjourned to 4th Feb. ... 3rd Dec.
* Paengaroa,dismissed ... 29th Oct. * Waitahanui, adjourned ... ... 3rd Dec.
* Waitaha, (No. 1), adjourned to 4th * Kaikokipu, adjourned to 4th Feb. ... 3rd Dec.

February ... ... ... 3rd Dec. Eangiuru, began November6.
Successions. Dealt with. Successions. Dealt with.

* Kirimaene, dismissed ... ... 29th Oct. * Matin, dismissed ... ... 30th Oct.
* Kirimaene, dismissed ... ... 29th Oct. * Matiu, dismissed ... ... 30th Oct.
* Tako Hamuera, dismissed ... ... 29th Oct. *Te Aria, dismissed ... ... 31st Oct.
* Purangataua ... ... ... 29th Oct. Ngatupara,order... ... ... 31st Oct.
* Ngapire, not done * Te Aria, dismissed ... ... 30th Oct.
* NgapireMarata, dismissed ... 29th Oct. * Kirimaene, dismissed ... ... 29th Oct.
* Ngapire, not done * Ngapire, adjourned ... ... 29th Oct.
* Ngapire, dismissed ... ... 29th Oct. * Ngapire, dismissed ... .. 29th Oct.
* Ngapire, dismissed ... ... 29th Oct. * Nutukara, dismissed ... ... 31st Oct.
* Ngapire, dismissed ... ... 29th Oct. Fairfax, order ... ... ... 31st Oct.
* Ngapire, dismissed ... ... 29th Oct. Heni, order ... ... ... 30th Oct.
* Ngapire, adjourned ... ... 29th Oct. Humana, order ... ... ... 30th Oct.
Akuhata, order ... ... ... 30th Oct. Hohepa, order ... ... ... 4th Nov.
* Matiu, dismissed ... ... 30th Oct. Ngatiu, order ... ... ... 7th Nov.

Sir,— 24ih July, 1882.
Please receive the attached paper exposing the nature of the return re my Courts, handed to

you in Committeeby Mr. Chief Judge Fenton, and oblige
Tour obedient servant,

The Chairman, Public Petitions Committee, Wellington. J. A. Wilson.
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Return prepared in accordance with instructionsfrom Judge Fenton

A. J. Dickey,
Chief Clerk, Native Land Court.

Remarks by Mr. Wilson upon the foregoing Return.
[Seen by me for the first time when handed by Judge Fenton to Chairman of Public Petitions Committee,with the

statement that it was upon allegations herein he had demanded my dismissal from the Judgeship. Such an
act was worthy oftheVenetian Council of Ten, and I was sent across the Bridge of Sighs accordingly—by a Minister
of Justice !—July, 1882.]

1. Galatea: GalateaCourt was adjourned to Opotiki under written instructions from Chief Judge Fenton by letter
of 10th June, 1878, signed A. J. Dickey : reason, GalateaCourt clashed with the Court then sitting at Opotiki.

la. Maketu: This Court, at which Itook 1,700 names for Judge Heale, heard and decided against Chaytor's case in
Waitahanui (two days), and began Rau ote Huia, is entirely omitted. Court was adjourned in accordance with instructions
from Judge Fenton : see his telegrams of 31st July and 6th August, 1878. This is the Court out of which Judge Heale
and I were turned on sth August by the violence of the Natives. Why is this Court omitted from this list?

2. Tauranga: I sat twenty-one days, and not ninety-two days—namely, from 14th August to 21st August; 23rd
August to 9th September; and 19th September, inclusive, twenty-one days in all, exclusive of Sundays. See Chief Judge's
letter, 24th September, 1878, ordering Judge Symonds's Court to be held at Tauranga on 15th October,1878. Certificate
1 (this certificate not gazetted, although signed and sealed by me) ; testamentaryorders, 13 ; withdrawn, 2 ; adjourned on
application, 4; judgment reserved for Mr. Under-Secretary Clarke's evidence, 4; dismissed, because already adjudicated
at Maketu, 1 j dismissed, no surveys, no jurisdiction, 29 : total 54 cases disposed of—namely, all on the list. Native
Land Court has no jurisdiction over Tauranga lands. No appeal ought to have been granted upon certificate : vide my
memorandum to Chief Judge re same.

3. Wellington : This statement is untrue ; was not sent to Porirua and circuit. See Chief Judge's letter to me 7th
July, 1879 ; also my telegram to him in October, 1878, from Wellington. See also Minute-book of Court in his possession.
Testamenlary orders, 13; dismissed, no jurisdiction, 21 ; dismissed otherwise, 12: total cases disposed of in four days, 46.
I only held this Court while waiting at Wellington to give evidence before the Native Affairs Committee. When my
evidence was finished the Native Minister directed me to return to my district.

4. Waiomatatini: Out of my district.
5. Opotiki: Memorial, 1; testamentary orders, 13; withdrawn, 2; Kaipara claim missent to Opotiki, 1; dismissed

14 : total 31, being all the cases on the list. The dismissals were for non-jurisdiction, no plans, no appearance, &c.
6. Tauranga: Untrue; the following is correct: 1 memorial ordered—Eangiuru; this memorial, appropriated by

Judge Fenton to himself in Gazette (vide No. 31, page 428 ; Eangiuru, Ist April, 1880) ; testamentaryorders,8 ; Govern-
ment cases adjourned on application of the Crown Agent, 8; dismissed, no surveys, no jurisdiction, <__~ 22: total cases
disposedof, 39—namely, all on the list. At this Court a Native, whom I had committed for three months for violent out-
rage upon the Court, was released at the end of six weeks at the instance of the Chief Judge without reference to myself.

7. Galatea: I was sitting upon Eangiuru, in Court at Tauranga, and eould not be in two places at once. Chief Judge
knew this; see my wire 12th November, 1879 : "This Court will not be over by the 26th instant; it will be avery long
Court, I fear." See also my wire to the Native Minister 21st November, 1879.

8. Tauranga: This was my own adjourned Court that I was precluded from taking by illness. On sick leave, per
medical certificate, or waiting for leave seven weeks.

9. Uawa: On sick leave, per medical certificate, or waiting for leave seven weeks. Out of my district.
10. Ohinemuri: Out of my district. Was sitting at Maketu from Ist June, 1880, to 26th September, exclusive of

adjournment due to sickness of Assessor, and clashing of Court with Cambridge Court. See telegram from Mr. Sheehan.
11. Maketu .- This Court omitted altogether. This Court sat about eighty-six days, exclusive of Sundays. Orders of

memorial, 27 (these orders not gazetted, although signed and sealed by me) ; testamentary orders, 9; dismissed because
previously adjudicated, 10; adjourned, per instruction of Chief Judge, 66; dismissed, no plans, no jurisdiction, duplicate
claims, claimants deceased, &c, 92 -. total, 202 cases disposedof,being all the claims upon the list.

J. A. Wilson.
Summakyof false evidence herein against me secretly tendered by Judge Fenton to the Minister of Justice, and accepted

by him.
Galatea : Accused of obeying Judge Fenton's written instructions to adjourn this Court.
Maketui Two Courts at which Ipresided are entirely omitted. These Courts sat ninety-one days. Did much difficult

-work, and took nearly 3,000 names upon memorial of ownership and certificate of title.
Tauranga: Omits greater portion of my work. Suppresses fact that I completed the list as far as possible. Debits

me with the whole time (thirty days) occupied by Judge Symonds's Te Puke Court at Tauranga, at which time I was at
Wellington in attendance on the Native Affairs Committee,&c, and debits me with thirty-one days I was engaged upon
commission duties when no Native Land Court was sitting at Tauranga at all.

Wellington, Porirua, and Circuit: Suppresses my work, falsely professing ignorance of same. States Iwas ordered on
circuit and to Porirua.

Place. Date of
Commencement.

Date of
Ending.

Numberof
Days. Cases Heard.

1. Galatea June19,1878 Merely adjourned the cases to Opo-
tiki.

1a. Maketu
2. Tauranga

Aug. 5
Aug. 14 ... Aug. 12

Nov. 13
7 days
92 days ... Certificate ordered. Appealed

against and rehearing ordered.
Do notknow. He made no return

all uncertain.
Did not attend.
1 memorial ordered ; 16 cases dis-

missed ; 1 case adjourned; un-
opposed.

4 cases dismissed; 7 cases adjourned.
Did not attend.
Did not attend.
Did not attend.
Will not attend.

3. Wellington ... Oct. 20 ... Oct. 3[4] days .
4. Waiomatatini
5. Opotiki

July 25,1879
Aug. 13 20th [16th] Aug. 8[4] days...

6. Tauranga
7. Galatea
8. Tauranga
9. Uawa
.0. Ohinemuri ...
.1. Maketu

Oct. 29 ...
Dec. 3, 1880
Feb. 4
Jan. 14
June 2
June 1

Dec. 20 53 clays ...
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Waiomatatini: Suppresses fact that Waiomatatini was out of my district.
Opotiki: Suppresses greaterportion of my wort, and the fact that I had completed the list.
Tauranga: Suppresses part of my wort, and appropriates the credit of the remainder to himself. Suppresses that I

had completed the list as far as possible.
Galatea: Knowingly required me to sit in two concurrent Courts eighty-five miles apart.
Tauranga, Uawa : Saw me ill, and tnewI had medical certificate ordering rest. Uawa out of my district.
Ohinemuri: Out of my district; was sitting already at Matetu. Unable to preside in two concurrent Courts.

J. A Wilson.

Sir,— Native Office, Wellington, 19th June, 1882.
In accordance with your letter of the 14th instant, No. 46/82, which has been referred to me,

I beg to furnish the following report upon the petition of Mr. J. A. Wilson, late Judge Native Land
Court and Eoyal Commissioner under the TaurangaDistrict Lands Act.

GenerallyI believe the statements made by the petitioner as to the services rendered by him in
various capacities to be correct. As an officer of the Native Department Mr. Wilson, who is a
gentleman of great ability and considerable knowledge and experience in Native matters, always
manifested zealcombined with unusual industry and capacity for work. So far^as myexperience goes
he invariablyrendered willing and valuable assistance in any matter referred to him during his period
of service ; although since his retirement this department has been much inconvenienced by his tacit
refusal to give up to his successor as Eoyal Commissioner Minute-books and other documentsrelating
to the Commission, though repeatedly asked by letter to do so.

Inthe latter part of 1880 the Native Land Court was transferredfrom the Native Department to
the Justice Department, and it was during this period that Mr. Wilson ceased to hold office as Judge.
His appointment, with those of the other Judges, lapsed in consequence of the passing of the Native
Land Act of 1880, and he was not appointed under the new Act. lam unable to offer any report as
to the reason he was not reappointed.

As Commissioner of TaurangaDistrict Lands Mr. Wilson was in the Native Department; but
there was no salary attached to that appointment, which had always been held in conjunction with
other offices.

When Mr. Wilson ceased to be Judge it rendered fresh arrangements necessary for continuing
the Commission, and it was the intention of the Government that the Native Land Court should be
enabled by legislation to dealwith the remainder of the lands. Mr. Wilson was written to accordingly
by direction of the Native Minister. He was at the same time requested to forward the formal
resignation of his commission, and to hand over the records and public property in his charge to Mr.
Brabant, who had previously held the appointment of Commissioner, and who still performs the duties
without salary, in conjunction with his offices of Eesident Magistrate and Native Agent, Tauranga.

Mr. Wilson in due course forwarded his resignation, but has sent in no claim for the compensation
for loss of office to which he is entitled.

Iforward herewith a copy of the letter addressed to Mr. Wilson, dispensing with his services as
Eoyal Commissioner. I have, &c,

The Chairman, Public Petitions Committee, T. W. Lewis,
House of Eepresentatives. Under-Secretary.

(Telegram.)
Chief Judge Fenton, Auckland. Government Buildings, 28th October, 1878.

Wilson will leavefor Tauranga on Wednesday. Would suggest Halse take his place for cases to be
heard in Wellington. Better leave Symonds finish cases at Tauranga, if possible. Wilson will have
lots of work with TaurangaDistrict Lands. John Sheehan.

Authority : Geobge Didsbuby, Government Printer, Wellington—lBB2.
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